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1. Competența generală, angajamentul european și independența personală 

Ce aspecte ale calificărilor și experienței dumneavoastră vă recomandă în mod deosebit pentru a deveni comisar 
și pentru a promova interesul general european, îndeosebi în domeniul de care urmează să fiți responsabil? Cum 
veți contribui la aplicarea orientărilor politice ale Comisiei? Cum veți integra și aplica perspectiva de gen în toate 
domeniile de politică din portofoliul dumneavoastră? Cum veți integra și aplica tematica legată de tineret? 

Ce garanții de independență puteți oferi Parlamentului și cum veți proceda pentru a vă asigura că niciuna dintre 
activitățile dumneavoastră trecute, actuale sau viitoare nu pune sub semnul întrebării modul în care vă veți 
îndeplini obligațiile în cadrul Comisiei? 

Provin dintr-o generație pentru care Europa reprezintă atât un fapt împlinit, cât și o luptă de zi cu zi.  

Un fapt împlinit, pentru că mi-am început viața politică promovând campania din 2004 pentru referendumul 
francez privind Constituția UE. Primele alegeri pentru care am candidat au fost alegerile europene din 2019. În 
calitate de membru și lider de grup în Parlamentul European și de ministru al Europei și afacerilor externe, am 
contribuit la unele dintre cele mai mari realizări ale UE din ultimii ani: Pactul verde, achiziția noastră în comun de 
vaccinuri, planul de redresare Next Generation EU, reglementarea piețelor digitale și, bineînțeles, asistența 
acordată Ucrainei. 

O luptă de zi cu zi, deoarece am fost expus îndoielilor cu privire la proiectul european, în special în urma Brexitului, 
impulsului puternic de a anula înseși fundamentele UE, de a submina unitatea noastră, și crizei de încredere în 
instituțiile UE. Prin urmare, Europa este un miracol de zi cu zi, dar un miracol fragil, bazat pe aprobarea reînnoită 
a concetățenilor noștri. În calitate de funcționar public european și, cu atât mai mult, de comisar, am datoria de a 
lua orice decizie în acest spirit. Servirea interesului general european înseamnă elaborarea și punerea în aplicare a 
unor politici care pot îmbunătăți viața de zi cu zi a cetățenilor și pot aborda provocările enorme cu care se confruntă 
continentul nostru.  

Având în vedere deceniul dificil care ne așteaptă, interesul general european ne îndeamnă să acționăm cu fermitate, 
începând cu o prioritate absolută: o strategie industrială curată clară, cu o piață unică mai puternică, pentru a 
contribui la evitarea declinului preconizat al Europei, precum și a consecințelor sale sociale și politice îngrozitoare. 
Comunitățile noastre și cetățenii care muncesc din greu doresc locuri de muncă calificată decente și bine plătite. 
Întreprinderile noastre doresc oportunități de a investi, de a crea și de a produce mai mult și mai bine, în aceleași 
condiții de concurență echitabile ca și concurenții lor externi și fără a trebui să facă față sarcinilor inutile. Acestea 
sunt aspirații evidente și legitime cărora Uniunea Europeană trebuie să le răspundă.  

De mult timp am următoarea convingere: recâștigarea poziției de lider economic și industrial este o garanție a 
prosperității individuale și a legăturilor strânse cu comunitatea. De asemenea, este necesar să accelerăm tranziția 
noastră către neutralitatea climatică. În calitate de consilier al ministrului francez al economiei și industriei, m-am 
numărat printre arhitecții uneia dintre cele mai mari reforme economice din istoria franceză recentă. În calitate de 
deputat în Parlamentul European și lider de grup, am insistat în permanență pentru o nouă abordare pentru industria 
noastră, care să meargă dincolo de opoziția inutilă dintre decarbonizare și creștere, reconciliind în schimb aceste 
două priorități. În calitate de raportor responsabil cu drepturile de proprietate intelectuală pentru inteligența 
artificială, am pledat pentru crearea unui model european unic, bazat pe etică și inovare. În calitate de ministru al 
Europei și Afacerilor Externe, am acordat prioritate parteneriatelor economice cu națiunile democratice din Africa 
de Est sau din America Latină, care fuseseră trecute cu vederea anterior.  
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Această mentalitate poate servi, de asemenea, unei priorități de vârf a actualei Comisii: realizarea egalității de gen 
în economia noastră și, prin urmare, integrarea perspectivei de gen în politica industrială. În cadrul acestei noi 
Comisii, prima mea sarcină, dacă voi fi confirmat de dumneavoastră, ar fi să mă asigur că toate întreprinderile pun 
în aplicare Directiva „Femeile în consiliile de administrație”. În calitate de membru al colegiului, aștept cu interes, 
de asemenea, să sprijin activitatea vicepreședintei executive desemnate Mînzatu, cu privire la un plan strategic în 
domeniul educației STIM, care ar trebui, de asemenea, să orienteze mai multe femei și fete către educația și 
carierele STIM. Egalitatea de gen este un obiectiv în care voința politică este esențială și, în această privință, am 
un istoric dovedit în ceea ce privește numirea femeilor în funcții în cadrul Ministerului Afacerilor Externe al Franței 
și în primul cabinet ministerial format majoritar din femei din istoria diplomației franceze. Dacă voi fi confirmat, 
mă angajez să continui această abordare chiar din interiorul Comisiei. În calitate de vicepreședinte executiv 
desemnat în vârstă de 39 de ani, puteți conta pe mine și pentru a crea oportunități pentru tânăra generație prin tot 
ceea ce aș face. Pentru a le oferi tinerilor europeni șansa de a modela deciziile în Uniunea Europeană, voi avea 
plăcerea de a organiza dialoguri anuale cu tinerii, primul dintre ele fiind preconizat să aibă loc în primele 100 de 
zile de la numirea mea. 

Toată viața, am lucrat neobosit pentru interesul general. În calitate de lider parlamentar european, nu m-am 
îndepărtat niciodată de responsabilitățile mele. Pentru un astfel de rol, atât coerența, cât și independența sunt 
esențiale. În Parlament, nu am ezitat niciodată să urmez o linie distinctă față de cea a partidului meu și a țării mele 
de origine atunci când am știut că este de interes general european. Acest lucru a fost valabil în special în cazul 
directivei UE privind violența împotriva femeilor. De asemenea, vă pot asigura că am respectat întotdeauna, că 
respect în continuare și că voi continua să respect cele mai înalte standarde etice, în concordanță deplină cu tratatele 
UE și cu Codul de conduită. 

Cariera mea a început cu Europa. Primul meu angajament față de alegători a fost de a servi Uniunea noastră. Printre 
sarcinile mele guvernamentale s-a numărat promovarea unității europene. Dacă acceptați numirea mea în cadrul 
Comisiei Europene, voi rămâne fidel nu numai jurământului meu de a apăra unitatea europeană și principiile sale 
fondatoare, ci și angajamentelor mele de o viață. 

2. Gestionarea portofoliului și cooperarea cu Parlamentul European  

Vă angajați să informați în mod corespunzător Parlamentul cu privire la acțiunile dumneavoastră și cele ale 
serviciilor din subordinea dumneavoastră? În ce sens vă considerați răspunzător în fața Parlamentului? 

Ce angajamente specifice sunteți pregătit să vă asumați legat de colaborarea cu Parlamentul, prezența în comisiile 
și în plenul Parlamentului, transparența și cooperarea și cum veți da curs efectiv pozițiilor și cererilor de inițiative 
legislative ale Parlamentului? Legat de inițiativele planificate sau procedurile în curs, sunteți dispus să transmiteți 
Parlamentului la timp aceleași informații și documente pe care le puneți la dispoziția Consiliului? 

Am servit în Parlamentul European, iar respectul pe care îl am pentru această cameră și pentru deputații săi nu s-
a estompat niciodată. Mă angajez să mențin această relație specială cu Parlamentul European, inima democrației 
europene, bazată pe încredere reciprocă. 

Legitimitatea noastră vine din votul dumneavoastră. Deși numele noastre sunt propuse de Consiliu și de președinta 
Comisiei, nu putem prelua mandatul fără aprobarea Parlamentului European. Acest lucru este esențial pentru a 
garanta că orientările politice care stau la baza politicilor noastre răspund aspirațiilor majorității cetățenilor, astfel 
cum au fost exprimate în alegerile europene. 

Dacă îmi confirmați numirea, îmi asum următoarele angajamente ca metodă de lucru pe care o voi păstra cu 
serviciile din subordinea mea, cabinetul meu, precum și cu Parlamentul European: 

- Mă angajez să dau curs în mod corespunzător rapoartelor și rezoluțiilor dumneavoastră cu privire la aspecte 
legate de portofoliul meu. Rămân, la fel ca președinta Comisiei, un susținător al acordării unui rol mai important 
Parlamentului în ceea ce privește inițierea și elaborarea legislației. Cred cu adevărat că aceasta este o condiție 
prealabilă pentru un proces decizional european solid, eficient și de încredere. 

- Mă angajez să fiu prezent în mod activ și regulat la reuniunile comisiilor, la sesiunile plenare, la negocierile din 
cadrul trilogurilor și, de asemenea, să mă adresez grupurilor dumneavoastră dacă îmi solicitați acest lucru. 
Consider că, în toate aceste contexte, Comisia trebuie să fie reprezentată cât mai mult posibil la nivel politic. 
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- Mă angajez să construiesc și să mențin un canal de comunicare directă cu membrii comisiilor relevante, în toate 
etapele procesului decizional. Serviciile aflate în subordinea mea și echipa mea vor fi, de asemenea, ușor accesibile 
pe tot parcursul mandatului, într-un flux bidirecțional de informații.  

- Mă angajez să invit raportori, raportori din umbră sau membri importanți în domenii specifice la sesiunile de 
lucru pentru a aborda preocupări legitime și pentru a prelua idei care provin direct din activitatea lor parlamentară 
și din circumscripția lor.  

- Mă angajez să fac schimb de informații și documente relevante cu Parlamentul și cu Consiliul pe picior de 
egalitate. Nu este doar o chestiune de respect pentru ambii colegiuitori, ci și o obligație în temeiul acordului nostru 
cadru.  

Toate aceste angajamente reprezintă o chestiune de responsabilitate democratică. Suntem datori să arătăm respect 
și răspundere față de această cameră și față de cetățenii pe care îi reprezentați. Numai împreună putem face ca 
Europa să avanseze.  

În conformitate cu orientările politice prezentate de președintă, care au fost sprijinite de majoritatea acestei camere, 
aștept cu interes să stabilesc o coerență în portofoliul pe care președinta mi l-a încredințat și relevanța priorităților 
noastre în cadrul audierii. De asemenea, aștept cu nerăbdare să aflu care vă sunt așteptările, ideile și preocupările.  

Scrisoarea mea de misiune oferă o ocazie unică de a avea în sfârșit o strategie industrială pe deplin integrată, de la 
microeconomie la macroeconomie, de la piața internă la dimensiunea externă, de la sectoarele din amonte la cele 
din aval, de la investițiile publice la cele private. Dacă voi fi confirmat în funcție, voi face ca toate aceste 
instrumente de competitivitate să fie în slujba prosperității oamenilor, desigur cu deplină colegialitate față de 
comisari și în deplină cooperare cu dumneavoastră.  

Dacă voi fi confirmat în funcție, mă angajez să informez periodic această cameră cu privire la stadiul misiunii 
mele. Încă de la început, consider că este foarte important să stabilim obiective clare și indicatori obiectivi pe baza 
cărora să puteți evalua rezultatele mele și eforturile noastre colective. 

Întrebări adresate de Comisia pentru afaceri economice și monetare 

Uniunea piețelor de capital (UPC) 

3. Care sunt principalele obstacole și ce priorități ați stabili pentru dezvoltarea uniunii piețelor de capital/pieței 
de economii și investiții pentru a stimula finanțarea privată și publică să investească în proiecte cu creștere 
puternică, iar piețele de capital să investească în inovare? Cum vă veți asigura că eforturile de îmbunătățire a 
competitivității sectorului financiar al UE nu vor submina stabilitatea financiară și nu vor conduce la asumarea 
unor riscuri excesive? Cum vedeți rolul securitizării pe această agendă? 

Viitoarea Comisie își propune să fie o comisie pentru investiții, iar președinta aleasă Von der Leyen a anunțat, în 
orientările sale politice, dezvoltarea unei „Uniuni a economiilor și a investițiilor”, care va avea un rol esențial în 
acoperirea lacunelor în materie de investiții. Stimularea finanțării private și publice pentru modernizarea economiei 
și a industriei noastre necesită piețe financiare funcționale și dezvoltate, combinate și coordonate, acolo unde este 
necesar, cu măsuri publice specifice de absorbție a riscurilor.  

În primul rând, finanțarea de către cetățeni trebuie să se afle în centrul uniunii economiilor și a investițiilor. 
Cetățenii economisesc mult, dar își păstrează bogăția în principal în depozite bancare și locuințe, unde nu 
contribuie pe cât ar putea să o facă la investiții productive. Participarea lor pe piețele de capital este adesea 
subminată de o serie de factori interconectați: comisioanele ridicate și costul consultanței, concurența scăzută în 
distribuția produselor financiare din cauza fragmentării pieței, nivelurile scăzute de alfabetizare financiară și 
încrederea în intermediarii financiari.  

Dacă voi fi confirmat în funcția de vicepreședinte executiv, voi colabora cu comisarul pentru servicii financiare și 
uniunea economiilor și a investițiilor și cu alți membri ai colegiului pentru a găsi modalități de a-i stimula pe 
cetățeni să se orienteze mai mult către economii care „să producă”. Trebuie să dezvoltăm noi produse de 
economisire și de investiții la nivel european pentru a canaliza investițiile către economia reală. Acest lucru ar fi 
benefic pentru întreprinderile europene, oferindu-le capitalul necesar pentru a concura, a inova și a adopta tranziția 
verde, digitală și socială. Acest lucru ar fi benefic și pentru cetățenii europeni, oferindu-le posibilitatea de a 
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contribui la finanțarea economiei europene, atât timp cât sunt protejați în mod corespunzător și beneficiază de un 
randament decent al investițiilor lor. 

În al doilea rând, întreprinderile europene inovatoare nu au acces la suficient capital de risc pentru a se dezvolta și 
a se extinde în UE. Acesta este unul dintre principalele obstacole în calea competitivității UE. Prin urmare, 
îmbunătățirea disponibilității capitalului de risc este un obiectiv important. Dacă voi fi confirmat în funcție, 
împreună cu comisarul pentru servicii financiare și uniunea economiilor și a investițiilor și cu alți membri ai 
colegiului, voi analiza modalități de atragere a mai multor investitori instituționali; o mai bună mobilizare a 
instrumentelor de finanțare publică, creșterea gradului de conștientizare și facilitarea schimbului de bune practici, 
revizuirea cadrelor fiscale și juridice pentru a elimina barierele existente și pentru a valorifica sistemele naționale 
de succes. Ar trebui să punem un accent deosebit pe obstacolele rămase în calea extinderii fondurilor de investiții, 
care să poată sprijini nevoile de finanțare ale întreprinderilor inovatoare. 

 

În al treilea rând, piețele de capital din UE nu pot concura la nivel internațional și nu pot beneficia de scara pieței 
unice, deoarece sunt prea fragmentate. Investitorii din UE au opțiuni mai limitate de a investi și, când investesc, 
costurile sunt mai mari, iar randamentul este mai mic decât în alte părți. În același timp, fără piețe extinse, UE nu 
poate ține pasul cu nevoile de finanțare pentru tranziția verde și digitală. Este important să identificăm și să lucrăm 
în continuare la eliminarea barierelor care acționează ca obstacole în calea integrării și a aprofundării lichidității 
piețelor europene, dar și să ne asigurăm că instituțiile financiare europene pot funcționa în condiții de concurență 
echitabile la nivel mondial, în care standardele convenite la nivel internațional sunt aplicate în mod consecvent în 
Europa și în alte jurisdicții. Aprofundarea piețelor financiare ar consolida și rolul monedei euro la nivel 
internațional. Dacă voi fi confirmat în funcție, voi sprijini eforturile de abordare a provocărilor nesoluționate care 
stau în calea realizării întregului potențial al piețelor europene de capital, în conformitate cu Planul de acțiune 
privind uniunea piețelor de capital. 

În cele din urmă, diferențele în ceea ce privește supravegherea operatorilor de pe piața financiară pot crește costul 
desfășurării de activități economice între statele membre. Multe dintre aceste diferențe pot fi, de asemenea, în 
detrimentul investitorilor, care este posibil să nu găsească același nivel de protecție în toate statele membre. Un 
sistem de supraveghere îmbunătățit la nivelul UE poate fi un factor-cheie pentru realizarea întregului potențial al 
piețelor noastre de capital, prin reducerea ineficiențelor, realizarea de economii de scară și crearea încrederii în 
funcționarea piețelor. Acesta ar avea un rol esențial în reducerea sarcinii de reglementare. Există diverse modalități 
de îmbunătățire a supravegherii. Sunt necesare mai multe consultări și colaborări cu toate părțile interesate cu 
privire la modul de îmbunătățire a mecanismelor de supraveghere în cadrul UE, având în vedere, de asemenea, 
particularitățile diferitelor sectoare și țări.  

Consider că, atunci când este bine structurată, bine reglementată și supravegheată, securitizarea poate juca un rol 
pozitiv pentru economie ca instrument de atragere a unor noi investitori și ca instrument de gestionare a riscurilor 
care transferă riscul de credit de la bănci către o gamă largă de investitori instituționali din UE și din țări terțe, care 
ar beneficia de o mai mare diversificare a expunerilor. Acest lucru le poate permite băncilor să ofere mai multe 
fonduri economiei reale. Cadrul de securitizare din 2019 și modificările sale ulterioare au îmbunătățit transparența 
și standardizarea pe piața securitizărilor, însă piața din UE rămâne subdezvoltată. Consiliul guvernatorilor al Băncii 
Centrale Europene din martie 2024 și Consiliul European din aprilie 2024 au subliniat importanța revigorării pieței 
securitizărilor din UE. Un regim de securitizare funcțional ar trebui să fie un punct de pe agenda noastră. În cazul 
în care voi fi confirmat în funcție, la baza poziției mele cu privire la oportunitatea și modul în care regimul existent 
ar trebui actualizat vor sta dezbateri suplimentare cu dumneavoastră și rezultatele unei consultări specifice în curs, 
inclusiv consilierea tehnică din partea autorităților europene de supraveghere. În acest sens, garantarea stabilității 
financiare va rămâne întotdeauna condiția noastră prealabilă.  

Europa are nevoie de bănci, asigurători, societăți de investiții și alți intermediari care să funcționeze bine și să fie 
lideri la nivel internațional pentru a finanța inovarea, pentru a investi în tranziția verde, digitală și socială și pentru 
a restabili competitivitatea UE. În același timp, nu ar trebui să pierdem din vedere importanța menținerii unui cadru 
prudențial sănătos și solid. Criza financiară din 2007/2008 a fost cauzată de standarde prea permisive, de o 
supraveghere prea ușoară și de o cooperare internațională prea limitată. De atunci, reformele în materie de 
reglementare și supraveghere au consolidat sistemul financiar european, care se poate baza acum pe instituții 
financiare bine capitalizate și care și-a demonstrat reziliența în timpul evenimentelor din ultimii ani. Ar trebui să 
acționăm, pornind de la această bază solidă, pentru a asigura acum competitivitatea industriei financiare europene 
pe termen lung. 
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Astfel cum se menționează în orientările politice ale președintei alese von der Leyen, este, de asemenea, necesar 
să se mobilizeze capital privat și să se reducă riscurile aferente acestuia. Instrumentele de absorbție a riscurilor, 
cum ar fi împrumuturile, garanțiile sau intervențiile de capital, ar trebui să faciliteze sprijinirea competitivității 
întreprinderilor din UE prin capital privat. Pentru mai multe detalii, aș dori să aduc în atenția distinșilor deputați 
răspunsurile mele la întrebarea nr. 5. 

Instrumentul de coordonare a competitivității 

4. Care ar trebui să fie principalii piloni ai noului cadru de coordonare a competitivității propus? Cum 
interacționează acest lucru cu Fondul european pentru competitivitate? 

Orientările politice ale președintei alese von der Leyen se referă la un nou Fond european pentru competitivitate, 
ca parte a propunerii noastre privind un buget nou și consolidat în următorul cadru financiar multianual. După cum 
se subliniază în scrisoarea mea de misiune, instrumentul de coordonare a competitivității va fi elaborat în 
colaborare cu acest Fond pentru competitivitate, în vederea unei mai bune direcționări și coordonări a politicilor 
de investiții, creând astfel un efect multiplicator. Acest lucru reflectă apelul raportului Draghi la o coordonare mai 
eficace a politicilor de competitivitate pentru a îmbunătăți alinierea dintre prioritățile de reformă și de investiții ale 
UE și ale statelor membre.  

 

 

Scopul instrumentului de coordonare a competitivității trebuie să fie consolidarea coerenței dintre obiectivele UE 
în materie de competitivitate și politicile naționale ale statelor membre. Trebuie să le aliniem la un set comun de 
priorități strategice, astfel încât să se consolideze reciproc. Acest lucru ar oferi mai multă certitudine, previzibilitate 
și amploare pe piața unică, ar reduce fragmentarea și ar contribui la mobilizarea investițiilor masive necesare 
pentru agenda UE privind competitivitatea. 

În ceea ce privește metoda, dacă voi fi confirmat în funcție, voi colabora cu comisarul pentru economie și 
productivitate pentru a garanta coordonarea politicilor și pentru a mă asigura că semestrul european continuă să se 
concentreze pe competitivitatea Uniunii noastre, aliniind atât politicile noastre economice, cât și pe cele industriale.  

În ceea ce privește Fondul european pentru competitivitate, vă rog să consultați răspunsul meu la întrebarea 16. 

Investiții 

5. Cum vedeți viitorul programului InvestEU? Cum vedeți cooperarea dumneavoastră cu BEI? Care este planul 
dumneavoastră de a debloca investițiile private pentru a sprijini economia europeană? Ce alte instrumente ați 
dori să mobilizați pentru a aborda deficitul semnificativ de finanțare? 

Amploarea investițiilor necesare pentru competitivitatea și securitatea Europei este vastă. Raportul Draghi 
estimează că sunt necesare investiții suplimentare în valoare de aproximativ 800 de miliarde EUR anual pentru a 
ne îndeplini obiectivele în materie de tranziție verde și digitală și nevoile în materie de cheltuieli pentru apărare. 
În acest context, orientările politice ale președintei alese von der Leyen subliniază necesitatea de a maximiza 
investițiile publice și efectul de levier și de a reduce riscul aferent capitalurilor private. Instrumentele de absorbție 
a riscurilor, cum ar fi împrumuturile, garanțiile sau intervențiile de capital, ar trebui să faciliteze sprijinirea 
competitivității industriei din UE prin capitaluri private. 

Programul InvestEU este „cel mai mare instrument de partajare a riscurilor existent în prezent” și a avut succes. 
La trei ani de la lansarea sa, InvestEU a mobilizat investiții în valoare de peste 200 de miliarde EUR, din care se 
preconizează că aproximativ două treimi vor proveni din resurse private. Această finanțare contribuie la 
principalele priorități de politică, cum ar fi inovarea și infrastructura, cu obiectivul de a accelera tranziția verde și 
digitală, precum și de a sprijini IMM-urile și sectoarele sociale.  

Dacă voi fi confirmat în funcție, voi depune eforturi pentru a asigura punerea în aplicare continuă și integrală a 
programului InvestEU pe tot parcursul perioadei de programare rămase, în colaborare cu Banca Europeană de 
Investiții și cu alți parteneri de implementare. Acest lucru va necesita, de asemenea, utilizarea flexibilității 
existente, care este deosebit de importantă pentru produsele financiare cu cerere mare, în special pentru a sprijini 
IMM-urile durabile și digitale, sectoarele sociale, tehnologiile curate și digitale și biotehnologiile.  
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Forța InvestEU derivă, de asemenea, din arhitectura sa deschisă, care a creat un ecosistem la nivelul UE de instituții 
de finanțare publică, care își unesc forțele pentru a atinge obiectivele de politică ale UE. Alături de BEI, în calitate 
de partener principal, au venit alte bănci multilaterale, cum ar fi BERD, Banca Nordică de Investiții, Banca 
Consiliului Europei, precum și băncile de dezvoltare ale statelor membre.  

În plus, dacă voi fi confirmat în funcție, mă voi baza pe experiența pozitivă cu InvestEU și voi extinde acest 
program pentru a crea și mai multe sinergii între finanțarea publică și cea privată. Grupul BEI, care cuprinde atât 
BEI, cât și FEI, este un partener de lungă durată al Comisiei și a contribuit la punerea în aplicare a programelor 
noastre atât în interiorul, cât și în afara UE. Împreună cu comisarul pentru economie și productivitate, ne vom 
asigura că acesta continuă să joace un rol strategic în sprijinirea investițiilor în întreaga UE, contribuind astfel la 
creșterea economică, inovare, competitivitate, decarbonizare, digitalizare, tranziție justă și coeziune. De asemenea, 
am putea încuraja BEI să joace un rol și mai important, asumându-și mai multe riscuri în ceea ce privește 
operațiunile pe care le finanțează, și să sprijine comisarul pentru economie și productivitate în acțiunile de 
consolidare a rolului FEI pentru a intensifica finanțarea acordată întreprinderilor cu potențial ridicat și cu creștere 
rapidă. Atât BEI, cât și FEI sunt bine plasate pentru a contribui la crearea unui mediu de investiții favorabil și 
pentru a cataliza finanțarea publică și privată.  

Trebuie să recunoaștem, de asemenea, importanța unui cadru de reglementare favorabil. Dacă voi fi confirmat în 
funcție, voi colabora cu comisarul pentru economie și productivitate, punere în aplicare și simplificare, pentru a 
reduce sarcina de raportare pentru partenerii noștri financiari și pentru întreprinderi.  

 

Viitorul cadru financiar multianual și instrumentele sale ne așteaptă. În procesul de reflecție, va trebui să începem 
cu „ce dorim să finanțăm” pentru a vedea apoi „cum” putem realiza cel mai bine obiectivele noastre și valorifica 
la maximum rezultatele pe teren, bazându-ne, de asemenea, pe lecțiile învățate cu InvestEU. Mecanismele 
simplificate de combinare a diferitelor instrumente de finanțare și a sprijinului consultativ pentru pregătirea și 
implementarea proiectelor pot contribui la accelerarea și îmbunătățirea calității proiectelor. Astfel, finanțarea 
noastră va avea un impact mai mare.  

Dacă voi fi confirmat în funcția de vicepreședinte executiv, voi colabora îndeaproape cu comisarul pentru buget, 
luptă antifraudă și administrație publică pentru a mă asigura că aceste elemente sunt luate în considerare în 
pregătirea următoarei propuneri privind cadrul financiar multianual, astfel încât să includă un pilon al 
competitivității foarte puternic. 

Întrebări adresate de Comisia pentru mediu, sănătate publică și siguranță alimentară 

6. În ce fel va fructifica și completa Pactul pentru o industrie curată Pactul verde? Ce măsuri-cheie intenționați 
să prezentați în contextul Pactului pentru o industrie curată, al Actului legislativ privind economia circulară și al 
Pachetului privind industria chimică, inclusiv în contextul Raportului Draghi privind competitivitatea UE? Cum 
veți asigura coerența și sinergiile între inițiative? Cum vor contribui acestea la obiectivele de mediu, inclusiv la 
obiectivul ambițios de reducere la zero a poluării? Cum intenționați să accelerați decarbonizarea industrială, în 
același timp investind, asigurând competitivitatea globală a UE și menținând locuri de muncă de înaltă calitate, 
precum și reducând sarcinile administrative inutile? Ce măsuri veți lua pentru a vă asigura că legislația UE 
privind tranziția curată este adaptată la IMM-uri? Ce măsuri veți prezenta în cadrul Actului legislativ privind 
accelerarea decarbonizării industriale pentru a sprijini piețele-lider europene pentru dezvoltarea, producția și 
difuzarea tehnologiilor curate în industrie și ce resurse financiare veți mobiliza pentru a atinge acest obiectiv? Ce 
strategii specifice intenționați să puneți în aplicare pentru a accelera procedurile de autorizare a proiectelor 
critice pentru a permite realizarea în timp util a unor progrese în ceea ce privește obiectivele climatice, garantând 
în același timp un nivel ridicat de protecție a mediului? Ce măsuri veți propune pentru a găsi un echilibru între 
reducerea dependenței de materiile prime critice și stimularea competitivității europene, a circularității și a 
asigurării respectării unor standarde înalte de mediu? Cum vă veți asigura că noul Act legislativ privind economia 
circulară va conține destule stimulente concrete pentru a stimula suficient cererea pieței de materiale secundare 
și pentru instituirea unei piețe unice a deșeurilor? 

Pactul verde european a stabilit calea către o economie neutră din punct de vedere climatic și eficientă din punctul 
de vedere al utilizării resurselor. Planul industrial al Pactului verde a prezentat acțiuni menite să sporească 
competitivitatea industriei „zero net” europene pentru a accelera tranziția. Pactul pentru o industrie curată va 
continua pe această cale care vizează atât decarbonizarea, cât și industrializarea economiei europene în același 
timp, cu mai multă reziliență și mai multă autonomie strategică. 
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Împreună cu vicepreședintele executiv pentru o tranziție curată, justă și competitivă și cu alți membri ai colegiului, 
voi depune eforturi în vederea elaborării unui set de inițiative menite să îmbunătățească procedurile de autorizare 
și accesul la infrastructuri, accesul la energie și la materii prime, accesul la finanțare publică și privată, accesul la 
competențe și tehnologii. Vom accelera decarbonizarea industriei prin simplificarea proceselor administrative, prin 
dezvoltarea unor piețe-lider de produse durabile și reziliente, prin mobilizarea finanțării private pentru tranziție și 
prin valorificarea parteneriatelor, prin consolidarea pieței noastre unice și prin asigurarea unor condiții de 
concurență echitabile.  

Pactul pentru o industrie curată se va baza pe ceea ce s-a realizat în cadrul ultimului mandat și se va asigura că 
punerea în aplicare este atât eficace, cât și eficientă, fără a crea sarcini suplimentare. Pactul va continua să 
consolideze argumentele economice pentru decarbonizare și să sprijine industria în eforturile sale de a inova și de 
a se extinde. În acest scop, pactul ar trebui să abordeze toate dimensiunile analizei economice respective, inclusiv, 
dar fără a se limita la: piețele interne și externe, finanțarea publică și privată, politicile sociale și industriale, 
instrumentele financiare și legislative. Niciunul dintre acestea nu poate fi privit în mod izolat. Pentru a debloca 
transformarea într-un mod echitabil și eficient, trebuie să existe coerență, iar politica industrială trebuie să fie pe 
deplin integrată. Pe lângă măsurile orizontale, ar trebui abordate mai multe sectoare pe care le menționați.  

În primul rând, actul legislativ privind economia circulară va fi o parte esențială a Pactului pentru o industrie curată 
și voi colabora îndeaproape cu comisarul pentru mediu, reziliență în domeniul apei și o economie circulară 
competitivă pentru a realiza acest lucru. Obiectivul este de a trece de la o abordare liniară la o abordare bazată pe 
ciclul de viață pentru produse și materiale. Această abordare va spori oferta și cererea de materiale secundare și va 
institui o piață unică pentru deșeuri, de exemplu prin armonizarea criteriilor de stabilire a încetării statutului de 
deșeu. Prețul materiilor prime secundare este adesea mai mare decât cel al materiilor prime primare, deoarece 
materiile prime secundare au de suferit adesea din cauza informații asimetrice de-a lungul lanțului valoric și a unei 
piețe interne limitate pentru recuperare și reciclare. Prin urmare, actul legislativ privind economia circulară va 
încerca să creeze stimulente pentru utilizarea materialelor secundare prin abordarea acestei disfuncționalități a 
pieței.  

 

Considerăm că există trei elemente constitutive cu potențial: punerea în practică a legislației cuprinzătoare adoptate 
în ultimul mandat; valorificarea avantajelor pieței unice, de exemplu pentru a permite producătorilor de materii 
prime secundare să își vândă produsele în întreaga UE; consolidarea aspectelor economice ale tranziției circulare, 
promovând produse și modele de afaceri circulare. Am reușit să decuplăm creșterea economică de emisii și putem 
repeta acest lucru prin decuplarea creșterii de utilizarea resurselor. Procedând astfel, ne vom spori competitivitatea 
și performanța economică, reducându-ne în același timp amprenta de mediu, dependența de resursele primare și 
impactul asupra biodiversității și a poluării. 

În al doilea rând, Actul privind materiile prime critice va rămâne central. Stimularea competitivității europene 
necesită un acces sigur și durabil la materii prime. Aceasta include intensificarea extracției și rafinării materiilor 
prime la nivel european, pe un continent în care avem multe active cu standarde înalte de mediu și cele mai 
inovatoare întreprinderi și tehnologii. Aceasta înseamnă, de asemenea, stimularea reciclării materiilor prime 
primare, astfel încât să ne putem reduce nevoile în materie de importuri, reducându-ne în același timp amprenta 
de mediu. Actul legislativ privind economia circulară va propune măsuri legate de cerere și ofertă pentru materiile 
prime secundare, cum ar fi abordări mai eficace ale răspunderii extinse a producătorilor, criterii de stabilire a 
încetării statutului de deșeu, conținutul reciclat și criterii privind achizițiile publice legate de sustenabilitate. 

În al patrulea rând, ca element esențial al Pactului pentru o industrie curată, voi colabora cu comisarul pentru climă, 
zero emisii nete și creștere curată în ceea ce privește Actul legislativ privind accelerarea decarbonizării industriale 
pentru a sprijini piețele-pilot europene în dezvoltarea, producția și difuzarea tehnologiilor curate în industrie. De 
asemenea, voi accelera procesele de planificare, de ofertare și de autorizare, în special pentru sectoarele mari 
consumatoare de energie. Sprijinirea industriei UE în procesul de decarbonizare, în cadrul unei abordări neutre din 
punct de vedere tehnologic, va asigura, de asemenea, competitivitatea sa pe termen lung și va menține locurile de 
muncă de înaltă calitate.  

Previzibilitatea și rapiditatea sunt esențiale pentru a facilita investițiile în proiecte industriale. În acest scop, Actul 
legislativ privind accelerarea decarbonizării industriale va facilita măsurile de autorizare bazate pe modelul 
Regulamentului privind industria „zero net” și al Actului privind materiile prime critice. Acestea fac ca proiectele 
strategice să poată beneficia de o autorizare simplificată și de un „statut prioritar” la nivel național, fără a slăbi 
standardele de mediu, sociale și de guvernanță. Pentru a dezvolta acest nou cadru, intenționez să lucrez îndeaproape 
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cu statele membre și să sprijin administrațiile naționale și locale cu instrumente relevante. Actul legislativ privind 
accelerarea decarbonizării industriale ar trebui, de asemenea, să canalizeze investițiile acolo unde este cea mai 
mare nevoie de ele. 

Desigur, IMM-urile joacă un rol esențial în economie și în tranziția durabilă. Voi continua punerea în aplicare a 
pachetului de măsuri de ajutorare a IMM-urilor, inclusiv a filtrului pentru IMM-uri, pentru a contribui la 
identificarea propunerilor deosebit de relevante pentru IMM-uri în primele etape ale procesului de elaborare a 
politicilor și a măsurilor de atenuare specifice inițiativei. Vom aplica, de asemenea, o nouă verificare a IMM-
urilor, după cum explic mai detaliat în răspunsul meu la întrebarea 11. 

Există multe alte inițiative care vor fi incluse în Pactul pentru o industrie curată, cum ar fi Planul de acțiune privind 
prețurile accesibile la energie. Cel mai important, Pactul pentru o industrie curată ar trebui să creeze condițiile 
adecvate, nu numai pentru a ajuta întreprinderile europene să devină mai competitive pe scena mondială, ci și 
pentru a se asigura că cetățenii beneficiază mai mult de pe urma tranziției la nivel local. 

Dacă voi fi confirmat în funcție, voi colabora cu dumneavoastră cu privire la aceste inițiative. Părțile interesate și 
autoritățile naționale vor fi, de asemenea, consultate în mod corespunzător. Vă asigur că voi continua să respect, 
pe tot parcursul mandatului, principiul director al unei tranziții echitabile și juste din punct de vedere geografic și 
social. 

7. Cum vă veți asigura că mecanismul de ajustare a carbonului la frontieră (CBAM) este pus în aplicare în mod 
eficace, integral și în timp util, evitând în același timp birocrația inutilă și dubla protecție? Ce măsuri veți propune 
pentru a elimina potențialele lacune în amonte și în aval și pentru extinderea domeniului de aplicare al CBAM în 
conformitate cu regulamentul, evitând în același timp relocarea emisiilor de dioxid de carbon de-a lungul lanțului 
valoric și ținând seama de situația țărilor cel mai puțin dezvoltate? 

Mecanismul de ajustare a carbonului la frontieră (CBAM) este un instrument foarte important pentru climă. Dacă 
voi fi confirmat în funcția de vicepreședinte executiv, voi colabora cu comisarul pentru climă, zero emisii nete și 
creștere curată pentru a asigura punerea în aplicare deplină și în timp util a mecanismului, acordând în același timp 
o atenție deosebită reducerii la minimum a riscurilor de eludare și a sarcinii administrative, în special pentru IMM-
uri.  

CBAM va începe să aibă consecințe financiare începând cu 1 ianuarie 2026. În cadrul etapei de tranziție în curs, 
care a început în octombrie 2023, Comisia a oferit sprijin și materiale de orientare importatorilor și exportatorilor, 
precum și autorităților naționale competente. 

 

Ascultând părțile interesate, printre care întreprinderile și administrațiile naționale, inclusiv în cadrul dialogurilor 
privind punerea în aplicare, dar și partenerii din țări terțe și membrii „Clubului pentru climă” lansat în cadrul G7, 
putem oferi asigurarea că măsurile de punere în aplicare vor fi cât mai eficace și mai eficiente posibil.  

De asemenea, Comisia va trage învățăminte din actuala perioadă de tranziție pentru a efectua ajustări, în special 
în ceea ce privește simplificarea. În acest scop, vom prezenta Parlamentului European și Consiliului un raport de 
evaluare până la sfârșitul anului 2025.  

Raportul va acoperi toate considerațiile prevăzute în clauza de revizuire a regulamentului și va include o evaluare 
a posibilelor extinderi ale domeniului de aplicare al CBAM, inclusiv la emisiile indirecte, a guvernanței CBAM și 
a impactului internațional al regulamentului asupra țărilor în curs de dezvoltare și, în special, asupra țărilor cel mai 
puțin dezvoltate.  

Regulamentul prevede posibilitatea de a extinde domeniul de aplicare al CBAM pentru a include și alte mărfuri 
expuse riscului de relocare a emisiilor de dioxid de carbon în cadrul EU ETS, în special substanțele chimice 
organice și polimerii, emisiile provenite din transportul de mărfuri și serviciile de transport, precum și alte materii 
prime, așa-numiții precursori. Astfel cum se prevede în Regulamentul CBAM, vom lua în considerare posibilitățile 
de a include produse aflate în avalul lanțului valoric al mărfurilor CBAM actuale. Acest lucru poate fi necesar 
pentru a evita ca relocarea emisiilor de dioxid de carbon să fie împinsă în avalul lanțului valoric și pentru a utiliza 
pe deplin potențialul CBAM de a proteja clima. Cu toate acestea, orice posibilă extindere a CBAM trebuie să se 
bazeze pe criterii clare și să fie proporțională cu obiectivele mecanismului. În plus, împreună cu comisarul pentru 
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climă, zero emisii nete și creștere curată, voi evalua în permanență modul de abordare a eludării potențiale a 
CBAM, proces în care autoritățile vamale joacă un rol esențial.  

Astfel cum au solicitat colegiuitorii, Comisia va evalua, de asemenea, riscul de relocare a emisiilor de dioxid de 
carbon pentru mărfurile care fac obiectul CBAM, produse în UE și exportate către țări terțe, în special cele care 
nu aplică EU ETS sau un mecanism similar de stabilire a prețului carbonului. 

În ceea ce privește țările cel mai puțin dezvoltate, CBAM nu le acordă scutire, deoarece acest lucru ar încuraja 
delocalizarea industriilor mai poluante către astfel de țări, în loc să încurajeze decarbonizarea. Studiile Comisiei 
arată că exporturile din țările cel mai puțin dezvoltate către UE în sectoarele vizate de CBAM sunt limitate. Cu 
toate acestea, pentru unele dintre țările cel mai puțin dezvoltate, exporturile către UE pot oferi câștiguri valutare 
importante și reprezintă o parte semnificativă din venitul lor național brut. Împreună cu alți comisari, mă voi 
asigura că Comisia continuă să colaboreze îndeaproape cu aceste țări și să le sprijine să se adapteze și să se 
pregătească în cursul perioadei de tranziție a CBAM. 

8. Care sunt prioritățile dumneavoastră pentru viitorul Pachet privind industria chimică? Cum veți realiza 
tranziția către substanțe chimice ecologice sigure și circulare, cu consum redus de apă și energie, oferind, în 
același timp, previzibilitate pe termen lung investitorilor în vederea unor inovații sustenabile? Când veți prezenta 
o propunere de revizuire a REACH care să asigure simplificarea, garantând în același timp o protecție sporită a 
sănătății și a mediului și o industrie competitivă? Care este planul dumneavoastră privind PFAS pentru a reduce 
la minimum expunerea oamenilor și a mediului la acestea, asigurând în același timp un cadru clar și fezabil pentru 
industrie, ținând seama de utilizările esențiale? 

Pachetul privind industria chimică prevăzut în orientările politice va fi de o importanță crucială pentru asigurarea 
protecției sănătății umane și a mediului și pentru o industrie UE competitivă. Pe baza anilor în care am câștigat 
experiență în punerea în aplicare a REACH și a actelor legislative privind substanțele chimice, este clar că UE 
trebuie să-și intensifice acțiunile, să reducă birocrația și să ofere claritate și certitudine atât pentru întreprinderi, 
cât și pentru consumatori. Scopul pachetului este de a crea un cadru de reglementare mai eficient, care să acționeze 
mai rapid pentru a elimina substanțele nocive de pe piață, oferind, în același timp, o mai mare certitudine pe termen 
lung în ceea ce privește investițiile pentru întreprinderile chimice de prim rang la nivel mondial din Europa. 

UE poate fi mândră ca dispune de cel mai avansat cadru de reglementare în domeniul substanțelor chimice din 
lume, însă anumite aspecte trebuie revizuite. Având în vedere riscul pe care îl prezintă anumite substanțe chimice 
și provocările economice cu care se confruntă industria chimică, este necesară o abordare reînnoită și globală 
pentru a stimula tranziția verde și a ajunge la o competitivitate durabilă. Acesta este motivul pentru care, dacă voi 
fi confirmat în funcție, voi colabora cu comisarul pentru mediu, reziliență în domeniul apei și o economie circulară 
competitivă pentru a stabili patru priorități pentru viitorul pachet privind industria chimică: 

(1) Lanțuri de aprovizionare inovatoare, durabile și sigure: UE trebuie să fie fermă în ceea ce privește sprijinirea 
unei industrii chimice puternice și reziliente, care este esențială pentru generarea creșterii economice și a 
prosperității în UE. Este necesar să se creeze un cadru favorabil pentru investiții care să stimuleze tranziția către 
noi soluții verzi și digitale, inclusiv surse de energie curată și materii prime durabile pe bază de carbon, dar și 
substanțe chimice sigure, circulare și sustenabile. Acest lucru va necesita semnale clare și previzibilitate pe termen 
lung pentru investitori și poate fi realizat prin promovarea unei abordări mai colaborative între autoritățile publice 
și industrie. Înlocuirea substanțelor chimice nocive ar trebui sprijinită în continuare prin inovare și prin transferul 
de cunoștințe în cadrul tranziției industriei către alternative mai sigure. Având în vedere că substanțele chimice se 
află în centrul multor lanțuri de aprovizionare care sunt esențiale pentru tranziție, trebuie să evităm crearea de noi 
dependențe.  

(2) Legislație simplificată și optimizată: REACH a contribuit în mod semnificativ la sporirea cunoștințelor privind 
substanțele chimice prin înregistrare și evaluare, precum și la abordarea riscului prezentat de anumite substanțe 
chimice prin autorizații și restricții. Cu toate acestea, REACH s-a dovedit a fi și prea împovărător pentru industrie, 
în special pentru IMM-uri. O propunere legislativă de revizuire a REACH în 2025, elaborată împreună cu 
comisarul pentru mediu, reziliență în domeniul apei și o economie circulară competitivă, ar alinia REACH la 
prioritățile în materie de simplificare, reducere a sarcinii și competitivitate și ar permite consultări suplimentare 
esențiale cu Parlamentul și cu toate părțile interesate relevante.  

Ar trebui ca scopul revizuirii REACH să fie simplificarea și modernizarea cadrului de reglementare pentru a spori 
competitivitatea și securitatea durabilă în UE, fără a compromite protecția sănătății umane și a mediului. Pentru 
simplificare, sistemul dual de autorizații și restricții va fi revizuit pentru a reduce în mod substanțial nevoia de 
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autorizații individuale. Dacă abordarea noastră s-ar baza în principal pe restricții mai ample, am fi în măsură să 
luăm decizii mai rapid și mai transparent, fără a pune în pericol nivelul ridicat de protecție a sănătății și a mediului.  

În plus, IMM-urile vor fi sprijinite prin digitalizare. O mai bună asigurare a respectării normelor va duce la condiții 
de concurență echitabile, inclusiv pentru vânzările online, în vederea menținerii poziției competitive a 
întreprinderilor din UE care respectă normele și va asigura faptul că produsele importate îndeplinesc toate 
standardele relevante. Îmbunătățirea cerințelor de informare, cum ar fi cele privind perturbatorii endocrini, va 
elimina lacunele în materie de informații și va îmbunătăți controlul riscurilor. Vor fi promovate metode de testare 
care nu implică animale, iar testarea pe animale va fi redusă la minimum. În plus, punerea în aplicare a 
modificărilor recent adoptate ale Directivei privind emisiile industriale va facilita o utilizare mult mai eficientă și 
mai circulară a apei în industria chimică, precum și reducerea deversărilor nocive în apă.  

În cele din urmă, pentru a completa revizuirea REACH și inițiativele anterioare propuse de Comisie, cum ar fi „o 
substanță, o evaluare”, o propunere legislativă de regulament de bază pentru Agenția Europeană pentru Produse 
Chimice va consolida guvernanța agenției, va accelera procedurile acesteia și îi va spori sustenabilitatea financiară, 
care sunt aspecte urgente.  

(3) Coerența politicilor: industria chimică europeană se confruntă cu un număr tot mai mare de cerințe de 
reglementare, care sunt justificate în sine, dar care pot crea inconsecvențe și suprapuneri între diferite acte 
legislative. Avem nevoie de o mai bună coordonare atât la nivelul UE, cât și la nivel național și de o abordare mai 
globală pentru a ne asigura că sarcina cumulată nu afectează competitivitatea și potențialul de inovare al UE. Prin 
urmare, împreună cu comisarul pentru mediu, reziliență în domeniul apei și o economie circulară competitivă, aș 
încuraja ferm și aș facilita discuții timpurii între UE și autoritățile naționale cu privire la prioritățile comune și la 
cele mai adecvate măsuri de politică pentru substanțele chimice, pentru a asigura alinierea dintre REACH și alte 
acte legislative. O astfel de coordonare ar fi, de asemenea, benefică pentru sănătate și mediu.  

(4) Claritatea privind PFAS: Astfel cum se prevede în scrisoarea mea de misiune, dacă voi fi confirmat în funcție, 
mă angajez să furnizez în timp util claritate cu privire la procesul de restricționare a PFAS în temeiul REACH, 
împreună cu comisarul pentru mediu, reziliență în domeniul apei și o economie circulară competitivă. Aceste 
substanțe chimice necesită o atenție deosebită, având în vedere numărul mare de cazuri de contaminare a solului 
și a apei, inclusiv a apei potabile. Acesta este motivul pentru care Comisia a luat deja măsuri semnificative pentru 
a controla riscurile generate de PFAS prin restricționarea utilizării de către consumatori și alte măsuri în temeiul 
REACH, precum și prin limite mai stricte pentru PFAS în apa potabilă și prin controale asupra apelor de suprafață 
și subterane. Voi încerca să obțin progrese cât mai rapid posibil în ceea ce privește decizia finală privind inițiativa 
actuală a mai multor state membre de a restricționa PFAS pentru a proteja sănătatea cetățenilor noștri și mediul 
înconjurător, împărtășind deja anumite orientări de bază din motive de claritate și previzibilitate. Voi încerca să 
interzic utilizarea PFAS în produsele pentru consumatori, cum ar fi produsele cosmetice, materialele care intră în 
contact cu alimentele și îmbrăcămintea de exterior.  

În cazul în care nu sunt disponibile alternative adecvate în ceea ce privește performanța și siguranța, aș sprijini 
utilizarea în continuare a PFAS în aplicațiile industriale, în special în cele critice, în condiții strict controlate, până 
la identificarea unor substituenți acceptabili, această utilizare urmând să fie însoțită de norme stricte privind 
emisiile și eliminarea pentru a limita eliberarea lor în mediu, precum și de stimulente clare pentru inovare și 
dezvoltarea de înlocuitori durabili. Caracterul critic al anumitor sectoare industriale pentru societatea noastră a fost 
recunoscut în Comunicarea Comisiei privind utilizarea esențială din aprilie 2024, iar PFAS sunt utilizate pe scară 
largă în multe aplicații industriale critice, de exemplu în sectorul apărării, al tehnologiei curate sau al medicinei. 

 

Întrebări adresate de Comisia pentru industrie, cercetare și energie 

9. Dincolo de scrisoarea dumneavoastră de misiune, ce viziune aveți despre portofoliul pe care îl veți deține și ce 
ați dori să lăsați în urma dumneavoastră? Ce propuneri și inițiative legislative veți propune spre adoptare 
colegiului comisarilor în următorii cinci ani și în special în primele 100 de zile? Cum vă veți asigura că aceste 
propuneri, precum și aplicarea legislației existente vor consolida competitivitatea europeană? Intenționați să 
folosiți evaluări de impact specifice ca bază pentru aceste propuneri legislative? Care sunt planurile 
dumneavoastră, în special pentru Pactul pentru o industrie curată, Planul pentru prosperitatea europeană, Actul 
legislativ privind accelerarea decarbonizării industriale, Fondul european pentru competitivitate și Actul 
legislativ privind economia circulară? Ce resurse financiare credeți că ar trebui alocate acestor inițiative? Cum 
veți finanța în special Fondul european pentru competitivitate, fără a aduce atingere angajamentelor existente 
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față de alte politici ale UE? Care ar trebui să fie, în opinia dumneavoastră, logica economică și nevoile de 
finanțare industrială care trebuie abordate de Fondul european pentru competitivitate? Cum vedeți relația acestor 
inițiative cu Regulamentul privind industria care contribuie la obiectivul zero emisii nete (NZIA), cu Actul privind 
materiile prime critice (CRMA), cu STEP, precum și cu obiectivul de reducere a emisiilor până în 2040? Cum 
intenționați să abordați dimensiunea socială a acestor inițiative? Cum veți aborda, de asemenea, în același 
context, costurile și eficiența energetică, utilizarea surselor regenerabile de energie și a altor surse de energie? 
Care este viziunea dumneavoastră asupra Instrumentului de coordonare a competitivității și cum ar trebui să 
funcționeze acesta pentru a vă permite să îndepliniți sarcinile prevăzute în scrisoarea dumneavoastră de misiune? 

Europa are o bază de producție solidă și o poziție puternică pe piețele mondiale. Sectorul autovehiculelor, cel 
chimic și cel farmaceutic sunt domenii de excelență, dar se confruntă cu o concurență semnificativă la nivel 
mondial. UE riscă să rămână în urmă în ceea ce privește inovarea digitală și curată, precum și competitivitatea 
sectoarelor mari consumatoare de energie, deoarece prețurile la energie sunt semnificativ mai mari în Europa decât 
în alte economii concurente. Pentru că Europa este bună în ceea ce privește inovarea, dar mai puțin bună în ceea 
ce privește aplicarea la scară largă și introducerea pe piață a produselor inovatoare. Deoarece contextul geopolitic 
actual a exacerbat riscurile legate de dependențele strategice. Toate acestea sunt motive pentru a plasa o nouă 
prioritate pe agenda europeană în ceea ce privește strategia noastră industrială.  

Misiunea mea este utilizarea competitivității ca mijloc pentru atingerea obiectivului de prosperitate. Ambiția 
noastră este ca, la sfârșitul acestui mandat, să fi instituit condițiile adecvate pentru ca întreprinderile europene să 
se dezvolte și să beneficieze de un nou dinamism care să poată sta la baza prosperității generațiilor actuale și 
viitoare. Sunt ferm convins că decarbonizarea poate fi transformată într-o sursă de creștere economică și de locuri 
de muncă. Cred, de asemenea, că, pentru a reuși, UE trebuie să acționeze împreună și nu ca 27 de state membre 
separate. Pentru a atinge acest obiectiv, voi pune un accent deosebit pe asigurarea coerenței între toate politicile 
noastre, adoptând în același timp inițiative adaptate în sectoare strategice. 

Având în vedere acest lucru, Pactul pentru o industrie curată, pe care îl voi prezenta, dacă voi fi confirmat, 
împreună cu vicepreședintele executiv pentru o tranziție curată, justă și competitivă și cu comisarul pentru climă, 
zero emisii nete și creștere curată în primele 100 de zile ale mandatului, va stabili direcția de urmat. Acesta va fi 
o parte esențială a Planului european de prosperitate mai amplu prevăzut în Orientările politice ale președintei 
alese von der Leyen. Astfel cum am detaliat în răspunsul meu la întrebarea 6, Pactul pentru o industrie curată va 
stabili acțiuni pentru decarbonizarea industriei în următorii ani, inclusiv, printre altele, prin reducerea birocrației, 
asigurarea accesului la energie și materii prime la prețuri accesibile, crearea cererii și a piețelor-lider, mobilizarea 
investițiilor private suplimentare și abordarea practicilor comerciale neloiale. Ca atare, acesta va fi un factor-cheie 
în calea Europei către neutralitatea climatică, printr-o industrie mai competitivă. 

O mai bună legiferare și o punere în aplicare diligentă vor fi esențiale pentru un cadru de reglementare eficient și 
simplificat, precum și pentru un mediu de afaceri favorabil pretutindeni pe piața unică. Mă angajez să elaborez 
politici bazate pe date concrete, care să contribuie la competitivitatea UE. Voi examina legislația aflată în 
responsabilitatea mea pentru a elimina orice suprapuneri, pentru a reduce sarcina și pentru a facilita utilizarea 
optimă a instrumentelor digitale. 

De asemenea, trebuie să ne concentrăm asupra priorităților politicii noastre industriale, astfel încât să reducem 
riscurile și să mobilizăm investiții private pentru obiectivele noastre comune. După cum am arătat mai detaliat în 
răspunsul meu la întrebările 4 și 16, acest lucru va fi încurajat în special prin intermediul Fondului european pentru 
competitivitate, în contextul următorului cadru financiar multianual. În prezent, investițiile în Europa sunt prea 
fragmentate, iar UE are un decalaj mare în materie de investiții, inclusiv pentru creștere. Următorul cadru financiar 
multianual reprezintă o oportunitate de a face ca cheltuielile noastre să fie mai bine orientate, mai simple și cu un 
impact mai mare, incluzând un pilon puternic al competitivității. Acesta ar trebui să faciliteze accesul 
întreprinderilor europene la diferite opțiuni de finanțare. Dacă voi fi confirmat, dezvoltarea Fondului european 
pentru competitivitate va fi una dintre principalele mele priorități, cu privire la care voi colabora îndeaproape cu 
comisarul pentru buget, luptă antifraudă și administrație publică, cu alți membri ai colegiului, precum și cu 
Parlamentul și Consiliul.  

 

Astfel cum se arată în răspunsul meu la întrebarea 10, punerea în aplicare a Regulamentului privind industria „zero 
net” și a Actului privind materiile prime critice va fi esențială în efortul nostru de a spori reziliența și 
competitivitatea Europei. Aceste instrumente abordează aspecte importante ale competitivității industriale, 
inclusiv raționalizarea autorizării, accesul la o aprovizionare sigură cu materii prime și accesul la piețe. Fiind pe 
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deplin conștient de activitatea importantă desfășurată de Parlament în mandatul anterior, voi depune eforturi pentru 
a asigura punerea în aplicare rapidă a acestora și pentru a mă asigura că Pactul pentru o industrie curată se bazează 
pe ele și pe alte inițiative conexe, inclusiv STEP.  

În ceea ce privește Legea europeană a climei, Comisia, sub conducerea comisarului pentru climă, zero emisii nete 
și creștere curată, va propune un amendament pentru a include un obiectiv de reducere netă cu 90 % a emisiilor 
pentru 2040.  

După cum am subliniat în răspunsul meu la întrebarea 4, Instrumentul de coordonare a competitivității va promova 
alinierea priorităților de investiții între diferitele state membre și la nivel european. Acesta ar trebui să se bazeze 
pe activitatea desfășurată cu ajutorul instrumentelor existente, cum ar fi Raportul anual privind piața unică și 
competitivitatea și semestrul european. Rezultatele acestei alinieri ar trebui, la rândul lor, să stimuleze alegerea 
proiectelor multinaționale, cum ar fi PIIEC, care sunt extrem de importante în strategia noastră industrială. 

În ansamblu, adevărații beneficiari ai acestor eforturi vor fi europenii. Întreprinderile inovatoare și competitive 
oferă locuri de muncă stabile și de înaltă calitate, atât în mod direct, cât și indirect, în toate regiunile. Creșterea 
economică și industrială le permite statelor membre să își finanțeze modelele sociale. Tranziția verde și curată le 
îmbunătățește sănătatea și bunăstarea. Acestea sunt condiții esențiale pentru prosperitatea societății noastre și a 
continentului nostru.  

În consecință, Pactul pentru o industrie curată va avea o puternică dimensiune socială și de competențe, fără a lăsa 
pe nimeni și niciun loc în urmă. Avem nevoie atât de o tranziție justă, cât și de o tranziție echitabilă. Voi sprijini 
activitatea vicepreședintelui executiv pentru oameni, competențe și pregătire în vederea dezvoltării unei Uniuni a 
competențelor, a consolidării perfecționării și a formării profesionale adaptate industriei, precum și a recunoașterii 
reciproce a calificărilor. Voi acorda o importanță deosebită dialogului social. Pe lângă faptul că creează o mai mare 
asumare și acceptare a tranziției, deciziile luate împreună cu angajații și cu reprezentanții acestora sunt, de 
asemenea, mai durabile.  

În ceea ce privește costurile și eficiența energiei, Pactul pentru o industrie curată va urmări, de asemenea, să 
abordeze această provocare, și anume prin intermediul Planului privind prețurile accesibile la energie, elaborat de 
comisarul pentru energie și locuințe. Voi depune eforturi pentru a mă asigura că pactul reduce atât prețurile, cât și 
emisiile de CO2.  

Nu în ultimul rând, nu există nicio îndoială că nu vom asigura competitivitatea pe termen lung a Europei dacă nu 
vom trece de la combustibilii fosili importați la o economie curată, competitivă și circulară. Iar acest lucru ar trebui 
să se întâmple urgent. 

10. Ce acțiuni preconizați pentru punerea în aplicare efectivă a CRMA și a NZIA în vederea consolidării 
competitivității europene? Care ar trebui să fie următorii pași pentru a completa această legislație în cadrul și în 
afara domeniului de aplicare mai larg al autonomiei strategice europene? Cum intenționați, în special, să 
consolidați lanțurile valorice legate de NZIA și să promovați utilizarea eficientă a resurselor în contextul CRMA? 
Cum veți contribui la crearea unor piețe-lider pentru tehnologiile curate? Ce alte acțiuni veți propune pentru a 
debloca investițiile pe termen lung și pentru a consolida competitivitatea, reziliența și autonomia industriei UE, 
inclusiv producția în domeniul apărării, menținând în același timp modelul social european? Ce măsuri sectoriale 
și orizontale aveți în vedere pentru a sprijini industria europeană? Care vor fi criteriile dumneavoastră pentru a 
defini vulnerabilitățile specifice ale Europei în anumite sectoare și pentru a vă orienta acțiunile de protejare a 
industriei europene împotriva concurenței neloiale externe? Ce măsuri concrete considerați că ar trebui incluse 
în planul de acțiune privind oțelul și metalele? Ce sectoare și tehnologii credeți că ar trebui incluse în noile PIIEC 
și cum ar sprijini acest lucru strategia industrială a UE și IMM-urile? Cum intenționați să revizuiți normele 
privind achizițiile publice pentru a asigura securitatea aprovizionării și pentru a sprijini utilizarea produselor 
europene în anumite sectoare și tehnologii strategice în beneficiul tuturor statelor membre? Ce criterii veți utiliza 
pentru a identifica aceste sectoare și tehnologii strategice? Cum veți contribui la planul de acțiune pentru sectorul 
autovehiculelor? Aveți planuri specifice pentru PFAS? 

Regulamentul privind industria „zero net” (NZIA) și Actul privind materiile prime critice (CRMA) abordează 
aspecte importante ale competitivității industriale, inclusiv raționalizarea autorizării, accesul la o aprovizionare 
sigură cu materii prime, recalificarea și perfecționarea forței de muncă europene și accesul la piețe. Dacă voi fi 
confirmat în funcție, mă voi asigura că aceste legislative produc rezultate: termenele de autorizare convenite vor 
fi implementate, primul lot de proiecte strategice din cadrul CRMA vor fi selectate la începutul anului 2025 și 
sprijinul va fi acordat investitorilor publici și privați pentru a-i lansa. De asemenea, voi depune eforturi pentru 
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adoptarea rapidă a legislației de punere în aplicare necesare pentru ca statele membre să înceapă să aplice criterii 
ambițioase nelegate de preț în achizițiile publice și în licitațiile pentru energia din surse regenerabile – un prim pas 
important în crearea unor piețe-lider pentru tehnologiile curate. 

Vom supraveghea crearea unei platforme a materiilor prime critice, dotând-o cu mijloacele și resursele necesare 
pentru a sprijini achiziționarea în comun și gestionarea stocurilor strategice. Pentru a promova circularitatea, 
punerea în aplicare deplină a măsurilor privind posibilitatea de reciclare și conținutul reciclat incluse în 
Regulamentul privind materiile prime critice, în legislația privind bateriile și în legislația privind proiectarea 
ecologică va spori disponibilitatea și utilizarea materiilor prime secundare. Dar, pentru a completa imaginea de 
ansamblu, trebuie, de asemenea, să creăm o adevărată piață unică pentru deșeuri și materii prime secundare și, 
astfel cum am afirmat în răspunsul meu la întrebarea 6, voi colabora cu comisarul pentru mediu, reziliență în 
domeniul apei și o economie circulară competitivă pentru a mă asigura că Actul legislativ privind economia 
circulară face acest lucru.  

Pentru a consolida competitivitatea, reziliența și autonomia strategică deschisă în sens mai larg, trebuie să instituim 
condițiile adecvate pentru ca întreprinderile noastre să investească, să decarbonizeze și să devină mai competitive. 
În acest scop, voi contribui la prezentarea unui Pact pentru o industrie curată în primele o sută de zile ale 
mandatului, astfel cum am precizat la întrebarea 6.  

În plus, în conformitate cu scrisoarea mea de misiune, vom elabora o strategie orizontală pentru a aprofunda piața 
unică și a elimina barierele pentru a ajuta întreprinderile să se extindă, după cum am detaliat în răspunsul meu la 
întrebarea 12, și vom propune un Fond european pentru competitivitate pentru a ne asigura că investim în 
tehnologii și sectoare strategice, astfel cum se descrie în răspunsul meu la întrebarea 16.  

Este important de remarcat faptul că definirea vulnerabilităților specifice ale Europei este esențială pentru a 
contribui la intervenția politică. Astfel cum am subliniat în răspunsul meu la întrebarea 15, voi pune accentul pe 
monitorizarea riscurilor din lanțul de aprovizionare și pe anticiparea perturbărilor, în special axându-ne pe 
dependențele strategice existente și potențiale, în special de o țară. Pentru a proteja reziliența lanțului nostru de 
aprovizionare, vom acorda prioritate evaluărilor riscurilor în ecosistemele critice, cum ar fi industriile mari 
consumatoare de energie, sănătatea, sectorul digital și electronica (precum cipurile, tehnologiile cuantice, 
supercalculatoarele și IA), energia din surse regenerabile, vehiculele electrice, industria aerospațială și apărarea. 
Mă voi baza pe abordarea noastră privind materiile prime critice pentru a găsi soluțiile adecvate.  

Asigurarea unor condiții de concurență echitabile la nivel internațional și protejarea eficace a industriei europene 
împotriva concurenței neloiale externe vor necesita utilizarea întregului set de instrumente pentru politica 
comercială și în domeniul concurenței, cum ar fi aplicarea sistematică a instrumentelor de apărare comercială și 
consolidarea acestora, dacă este necesar, într-un mod care să respecte normele OMC. O serie de produse de 
tehnologie curată care contribuie la obiectivele Pactului verde al UE sunt deja acoperite de măsuri de apărare 
comercială, printre care turnurile eoliene din oțel și bicicletele electrice, precum și, mai recent, vehiculele electrice 
pe bază de baterii. Politica noastră comercială trebuie să fie aliniată la politica noastră industrială. 

În ceea ce privește măsurile sectoriale, voi elabora un plan de acțiune dedicat oțelului și metalelor, care să 
stabilească măsuri îndrăznețe pentru a răspunde celor mai urgente nevoi și pentru a asigura viabilitatea pe termen 
lung a sectorului, pe baza rezultatelor dialogurilor privind tranziția curată și ale căilor de tranziție pentru metale. 
Planul de acțiune ar trebui să abordeze efectele negative ale supracapacității globale și ale prețurilor ridicate la 
energie. De asemenea, ar trebui să asigure faptul că politica comercială contribuie în continuare la competitivitatea 
pe termen lung a industriei și la decarbonizarea acesteia.  

În paralel, împreună cu comisarul pentru transport sustenabil și turism, voi lucra la un plan de acțiune solid pentru 
industria autovehiculelor, care trece prin transformări majore în direcția vehiculelor electrice și autonome. Această 
industrie se confruntă cu numeroase probleme, inclusiv costuri de producție ridicate, supracapacități în țările terțe 
și scăderea cererii. Trebuie să facem mult mai mult pentru a aborda aceste provocări, pentru a asigura un sprijin 
continuu al lanțului de aprovizionare pentru baterii și în general, pentru a institui un cadru coerent pentru industria 
autovehiculelor, inclusiv pentru digitalizarea sa. Aceasta înseamnă, de asemenea, actualizarea cadrului de 
omologare de tip a autovehiculelor pentru a permite lansarea vehiculelor autonome și pentru a valorifica mai bine 
potențialul economic al datelor privind vehiculele. 

PIIEC s-au dovedit a fi un catalizator pentru investiții, mobilizând peste 100 de miliarde EUR în sectoare strategice 
precum microelectronica, bateriile, hidrogenul, tehnologia de tip cloud și sănătatea. Prioritatea mea va fi să 
colaborez cu statele membre pentru a identifica tehnologiile adecvate pentru viitoarele PIIEC. Începând din 
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octombrie 2023, Comisia a înființat Forumul european comun, în cadrul căruia au loc discuții intense. Mai multe 
tehnologii promițătoare au devenit candidate, cum ar fi materialele avansate pentru tehnologii curate, inteligența 
artificială sau tehnologiile de producere a energiei nucleare. Împreună cu vicepreședintele executiv pentru tranziția 
curată, justă și competitivă, voi depune eforturi pentru a accelera această activitate pentru a avea noi propuneri de 
PIIEC și voi reflecta asupra modului optim de utilizare a bugetului UE pentru a sprijini PIIEC ca parte a viitorului 
Fond european pentru competitivitate. De asemenea, voi colabora cu vicepreședintele executiv pentru o tranziție 
curată, justă și competitivă și cu statele membre pentru a permite anunțarea și aprobarea rapidă a unor noi PIIEC.  

 

Achizițiile publice vor fi o altă pârghie importantă pentru crearea de piețe-lider în domeniul tehnologiilor ecologice 
și strategice. Astfel cum am detaliat la întrebarea 14, intenționez să pregătesc o revizuire a Directivei privind 
achizițiile publice, care va acorda prioritate rezilienței în anumite sectoare și tehnologii strategice.  

În ceea ce privește PFAS, pentru a oferi claritate cu privire la restricționarea PFAS în temeiul REACH, vă rog să 
consultați răspunsul meu la întrebarea 8. 

În cele din urmă, în eforturile de îmbunătățire a competitivității și prosperității industriale, nu voi pierde din vedere 
obiectivele societale și planetare mai ample. Dacă se realizează corect, măsurile de competitivitate pot fi factori-
cheie pentru tranziția climatică și crearea de locuri de muncă de calitate.  

11. Cum intenționați să abordați problemele de reglementare care afectează întreprinderile, în special IMM-urile, 
inclusiv atunci când operează la nivel transfrontalier? Cum intenționați să vă asigurați că IMM-urile vor beneficia 
de foaia de parcurs privind autonomia strategică? Ce consecințe juridice va avea introducerea unei noi categorii 
de întreprinderi mici cu capitalizare medie asupra legislației UE existente și viitoare? Care vor fi criteriile pentru 
definirea întreprinderilor mici cu capitalizare medie? Va fi aceasta o definiție juridică obligatorie separată sau 
categoriile juridice existente (de exemplu, definiția IMM-urilor din UE) vor fi extinse pentru a include această 
nouă categorie? Care sunt planurile dumneavoastră concrete pentru a asigura rapiditatea, coerența și 
simplificarea priorităților politice esențiale pentru a reduce sarcina administrativă și a simplifica punerea în 
aplicare, raportarea și autorizarea? Cum veți pune în aplicare în mod concret „noua verificare privind IMM-
urile și competitivitatea”? 

Întreprinderile mici și mijlocii sunt sursa de putere a economiei europene. Pentru competitivitatea pe termen lung 
a UE, este necesar să le ajutăm să se dezvolte și să devină mai productive.  

IMM-urile sunt afectate în mod deosebit de sarcina de reglementare, având în vedere resursele lor de obicei limitate 
dedicate sarcinilor administrative. Dacă voi fi confirmat în funcție, voi depune eforturi pentru a crea un pașaport 
specific pentru IMM-uri, astfel încât să li se reducă sarcina administrativă și costurile prin certificarea într-un mod 
simplu a statutului de IMM al unei întreprinderi, eliberând astfel timp și resurse pentru activitatea lor. Aceasta ar 
permite, de asemenea, o prelucrare și o gestionare mai ușoare de către autoritățile publice.  

Împreună cu comisarul pentru democrație, justiție și statul de drept, aș lucra în direcția dezvoltării așa-numitului 
cel de al 28-lea regim, pentru a ajuta întreprinderile inovatoare să se dezvolte și să beneficieze de un set de norme 
mai simple și mai armonizate în întreaga Uniune. În conformitate cu orientările politice, la Raportul privind statul 
de drept se va adăuga o dimensiune a pieței unice, analizând aspectele care afectează întreprinderile, în special 
IMM-urile care își desfășoară activitatea la nivel transfrontalier. 

Dacă sunt confirmat în funcție, împreună cu comisarul pentru start-upuri, cercetare și inovare, voi lansa un Act 
european pentru inovare și o strategie a UE pentru start-upuri și întreprinderile în curs de extindere pentru a 
simplifica cadrul nostru de reglementare și pentru a facilita accesul la capitalul de risc pentru start-upuri și 
întreprinderile în curs de extindere.  

IMM-urile sunt, de asemenea, esențiale pentru realizarea autonomiei strategice deschise, deoarece joacă un rol 
esențial în construirea unor lanțuri de aprovizionare reziliente și diversificate. Dacă voi fi confirmat în funcție, mă 
voi asigura că IMM-urile pot beneficia de sprijin specific și de eforturi pentru a asigura disponibilitatea factorilor 
de producție critici, care sunt esențiali pentru reziliența lor.  

Rapiditatea, coerența și simplificarea legislației UE, precum și accesul facil la instrumentele de finanțare ale UE 
sunt esențiale pentru recâștigarea avantajului competitiv al Europei și vor constitui o prioritate centrală pentru 
portofoliul meu. Prin urmare, dacă voi fi confirmat, voi pune accentul pe reducerea sarcinilor, cum ar fi obligațiile 
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de raportare și costurile administrative. Dacă voi fi confirmat în funcție, voi colabora, de asemenea, în mod colegial 
cu alți membri ai colegiului și, în special, cu comisarul pentru punere în aplicare și simplificare pentru a testa 
fiabilitatea acquis-ul privind piața unică și pentru a face propuneri pentru a elimina orice suprapuneri și contradicții 
și pentru a fi obține deplina compatibilitate digitală, menținând, în același timp, standarde ridicate.  

Conform scrisorii mele de misiune, voi conduce activitatea pentru introducerea unei definiții a unei noi categorii 
de întreprinderi mici cu capitalizare medie, pe baza numărului de angajați, precum și a veniturilor financiare, care, 
la rândul său, ar putea permite Comisiei și colegiuitorilor să adopte norme specifice pentru astfel de întreprinderi 
mici cu capitalizare medie atunci când și unde acest lucru ar putea fi necesar și justificat.  

În plus, intenționez să utilizez pe deplin standardizarea și digitalizarea, astfel încât informațiile să fie digitale în 
mod implicit și transmise o singură dată, ceea ce va crea un mediu de reglementare care să simplifice și să 
raționalizeze, de la raportare la acordarea autorizațiilor. Facilitarea conformității este esențială și putem realiza 
acest lucru prin trecerea de la fluxurile de informații bazate pe documente la cele bazate pe date. În acest sens, voi 
depune eforturi pentru a valorifica în continuare instrumentele digitale inteligente pentru facturarea electronică, 
pașaportul digital al produsului și portalul digital unic. 

Politicile noastre trebuie să promoveze competitivitatea și să ia în considerare nevoile IMM-urilor. În cele din 
urmă, noul mecanism de verificare a impactului asupra IMM-urilor și al competitivității, cu privire la care, dacă 
voi fi confirmat, voi colabora cu comisarul pentru punere în aplicare și simplificare, ne va ajuta ca, în viitor, să 
elaborăm legislație astfel încât să stimulăm competitivitatea întreprinderilor din UE, inclusiv a IMM-urilor, și să 
evităm sarcinile inutile, menținând în același timp standarde ridicate.  

În primul rând, noua verificare a competitivității, care va însoți toate evaluările impactului, se va baza pe un set de 
indicatori-cheie, printre care competitivitatea costurilor/prețurilor, competitivitatea internațională, capacitatea de 
inovare și impactul asupra competitivității IMM-urilor. Verificarea va include o analiză mai aprofundată a 
impactului unei propuneri, ținând seama de sănătatea sectoarelor cele mai afectate de concurența internațională și 
relevante pentru propunere. În măsura în care sunt identificate probleme de competitivitate sectorială, verificarea 
va reflecta, de asemenea, măsurile de atenuare necesare.  

În al doilea rând, vom consolida și mai mult dimensiunea IMM-urilor în analiza noastră printr-o nouă verificare a 
IMM-urilor. Prin această nouă verificare, Comisia va lua în considerare nevoile IMM-urilor de-a lungul ciclului 
de elaborare a politicilor, în special în primele etape ale procesului de elaborare a politicilor. Comisia va efectua, 
de asemenea, o analiză specifică a impactului asupra IMM-urilor în toate evaluările și verificările adecvării pe care 
le realizează. Această evaluare retrospectivă ne va permite să tragem învățăminte valoroase pentru a simplifica și 
a reduce sarcina viitoarelor politici relevante pentru IMM-uri.  

Pentru mine, este esențial să luăm în considerare în mod sistematic dimensiunea IMM-urilor în fiecare etapă a 
procesului decizional. Impactul cumulativ și cel indirect al unei propuneri, prin efectele de propagare în lanțul 
valoric, precum și influența acesteia asupra dinamicii pieței, nu sunt luate în considerare în mod suficient în 
prezent. Dacă voi fi confirmat, sunt pregătit să colaborez cu Parlamentul, cu Consiliul și cu alte părți interesate 
pentru a mă asigura că politicile care ajung la IMM-uri le sprijină și nu le impun o sarcină disproporționată. 

Întrebări adresate de Comisia pentru piața internă și protecția consumatorilor 

12. În orientările sale politice pentru acest nou mandat și în scrisoarea sa de misiune adresată dumneavoastră, 
președinta Comisiei subliniază că piața unică este un pilon esențial al UE și că este nevoie de un nou impuls 
pentru a o aprofunda, în special în sectorul serviciilor, unde persistă încă multe bariere, pentru a asigura 
prosperitatea UE. În domeniul liberei circulații a serviciilor și a mărfurilor, ce acțiuni, inclusiv măsuri legislative, 
intenționați să întreprindeți și cum ar contribui noua strategie privind piața unică la crearea acestui nou impuls, 
la integrarea în continuare a pieței unice, la reducerea barierelor, a sarcinilor administrative și a obligațiilor de 
raportare nejustificate, capacitând și protejând în același timp consumatorii, la promovarea antreprenoriatului 
și la creșterea competitivității UE la nivel mondial în următoarele decenii? Cum preconizați creșterea siguranței 
produselor și a concurenței loiale pe piața unică în ceea ce privește produsele provenite din țări terțe, abordând, 
de asemenea, problema reprezentată de platformele de comerț electronic din țări terțe, care inundă UE cu produse 
care adesea nu respectă standardele UE și evită în același timp taxele vamale? 

Piața unică este un tezaur insuficient exploatat, iar raportul recent prezentat de Enrico Letta este clar: crearea unei 
piețe unice cu adevărat integrate este esențială pentru competitivitatea europeană. Dacă voi fi confirmat în funcția 
de vicepreședinte executiv, voi face tot ce îmi stă în putere pentru a aprofunda piața unică, cu obiectivul de a 
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stimula productivitatea Europei, de a sprijini prosperitatea și economia noastră socială de piață, de a realiza o dublă 
tranziție verde și digitală echitabilă și de a asigura condiții de concurență egale care să nu lase pe nimeni în urmă.  

Prin urmare, până în iunie 2025, voi elabora o strategie privind piața unică pentru a da un nou impuls modernizării 
pieței unice a bunurilor și serviciilor, pe baza datelor și a necesităților comunicate de întreprinderi, lucrători și 
cetățeni. Voi depune eforturi pentru a elimina barierele administrative și normative existente și pentru a preveni 
apariția unora noi, asigurând în același timp buna funcționare a pieței unice și promovând o convergență 
ascendentă. În plus, voi acorda prioritate simplificării cadrului legislativ, facilitării conformării și asigurării unei 
implementări corecte în toate statele membre. Activitatea mea va fi ghidată de patru priorități principale. 

În primul rând, prevenirea: voi lua în considerare necesitatea unui Act legislativ de prevenire a barierelor pe piața 
unică, așa cum am detaliat în răspunsul meu la întrebarea 13, cu intenția de a consolida sistemul de notificare.  

În al doilea rând, colaborarea: voi intensifica lucrările productive cu statele membre din Grupul operativ pentru 
asigurarea respectării normelor privind piața unică și din rețeaua SOLVIT, pentru a elimina bariere foarte concrete 
cu care se confruntă cetățenii și întreprinderile. Deși munca desfășurată împreună cu statele membre a condus deja 
la rezultate concrete, sunt necesare mai multe eforturi și un angajament politic sporit pentru a elimina obstacolele 
rămase în calea competitivității întreprinderilor noastre.  

În al treilea rând, digitalizarea: voi promova „digitalul în mod implicit”, acordând o atenție deosebită 
interoperabilității și principiului „doar o singură dată”. Conformarea cu obligațiile de raportare necesare va fi 
simplificată pe măsură ce progresăm în tranziția de la fluxurile de informații bazate pe documente la cele bazate 
pe date și în utilizarea sporită a instrumentelor digitale inteligente.  

 

În al patrulea rând, aplicarea legii: atunci când este necesar, ar trebui aplicate măsuri corective pentru a elimina 
barierele de pe piața unică și pentru a asigura implementarea corectă a normelor UE. În această privință, sunt de 
părere că trebuie să reflectăm asupra unor modalități de declanșare mai rapidă a măsurilor de asigurare a aplicării 
legii, atunci când întreprinderile și cetățenii riscă să sufere consecințe economice semnificative din cauza 
nerespectării normelor UE de către statele membre.  

Implementarea normelor noastre comune este o responsabilitate partajată. Astfel, colaborarea strânsă cu statele 
membre, dar și cu Parlamentul European, va fi o prioritate absolută pentru mine.  

Aceasta va acoperi și domeniul serviciilor, care este esențial pentru competitivitatea și prosperitatea noastră 
economică. El reprezintă aproximativ 70 % din PIB-ul și locurile de muncă din UE și este un domeniu-cheie pentru 
industriile prelucrătoare ale Uniunii. Cu toate acestea, piața unică a serviciilor continuă să funcționeze sub 
potențialul său. În multe sectoare, avem 27 de piețe în loc de una. Acest lucru se traduce prin mai puține oportunități 
pentru întreprinderi și mai puține șanse de a se extinde. Iată motivul pentru care, dacă voi fi confirmat, voi acorda 
prioritate eliminării barierelor administrative pentru prestatorii de servicii din UE, acordând o atenție deosebită 
regiunilor transfrontaliere.  

În acest sens, doresc să analizez și profesiile reglementate. În prezent, accesul la numeroase profesii și exercitarea 
acestora fac obiectul unor cerințe de reglementare pentru a proteja consumatorii și obiectivele de interes public. 
Dintre cele peste 5 500 de profesii reglementate din UE, multe fac obiectul reglementării doar în câteva state 
membre, ceea ce sugerează că ar putea exista mijloace mai puțin împovărătoare de protejare a intereselor publice. 
Acolo unde sunt reglementate, obiectivul meu este de a accelera și a simplifica recunoașterea transfrontalieră a 
calificărilor, inclusiv prin sprijinirea digitalizării și a automatizării proceselor, protejând în același timp drepturile 
lucrătorilor. Acest lucru va spori mobilitatea profesioniștilor calificați pe piața unică și va permite persoanelor să 
ocupe rapid un loc de muncă sau să furnizeze serviciile pentru care sunt calificate. Pentru a realiza acest lucru, îmi 
voi uni forțele cu vicepreședintele executiv pentru oameni, competențe și pregătire, pentru a lucra la Inițiativa 
privind portabilitatea competențelor.  

Pe piața unică, este esențial ca cetățenilor europeni să li se ofere numai produse autentice și sigure. Cu toate acestea, 
pe piața noastră intră prea multe produse care nu ne respectă standardele. Sunt deosebit de conștient de faptul că 
preocupările și fraudele au sporit odată cu intensificarea comerțului electronic și a vânzărilor directe către 
consumatorii din UE, efectuate prin intermediul piețelor online din țări terțe, unde controlul conformității este mai 
dificil și presupune costuri suplimentare. Abordarea acestor provocări necesită eforturi din partea mai multor 
membri ai Comisiei. Prin urmare, voi colabora cu vicepreședinta executivă pentru suveranitate tehnologică, 
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securitate și democrație, pentru o abordare eficace și promptă a provocărilor legate de siguranța produselor și de 
comerțul electronic.  

O serie de instrumente diferite vor trebui utilizate în conjuncție pentru a aborda aceste provocări. Autoritățile 
vamale și fiscale, împreună cu autoritățile de supraveghere a pieței, vor juca un rol important. Asigurarea 
respectării Regulamentului privind serviciile digitale, în ceea ce privește piețele online care nu ne respectă normele, 
este și va rămâne o prioritate. În plus, recent adoptatul Regulament privind siguranța generală a produselor și 
Regulamentul privind supravegherea pieței prevăd, la rândul lor, noi obligații specifice privind siguranța 
produselor pentru piețele online, cum ar fi ordinele de blocare. Împreună cu comisarul pentru democrație, justiție 
și statul de drept, voi sprijini autoritățile naționale de aplicare a legii în eforturile lor de a se asigura că ofertele 
prezentate consumatorilor din UE, atât online, cât și offline, conțin numai produse sigure. 

În același timp, trebuie să le asigurăm micilor platforme europene de comerț electronic un mediu în care să poată 
prospera și concura în mod echitabil cu platformele de comerț electronic din afara UE. Prin urmare, trebuie să le 
creăm un mediu propice, fără fragmentare sau dublare a normelor. 

13. În ceea ce privește scrisoarea de misiune a președintei Comisiei, ce intenții aveți cu privire la posibilul conținut 
și calendar al măsurilor specifice indicate în aceasta, în special în ceea ce privește Actul legislativ privind 
prevenirea barierelor pe piața unică, Fondul european pentru competitivitate, pașaportul pentru IMM-uri, 
Portalul digital unic, Actul legislativ privind economia circulară și evaluarea Regulamentului UE privind 
standardizarea? Cum veți dezvolta în mod concret noua strategie privind piața unică? Cum intenționați să 
colaborați cu Comisia IMCO și cu grupurile sale de lucru, în cadrul activităților sale de control, pentru a informa 
comisia în mod transparent, regulat și în timp util cu privire la punerea în aplicare a legislației actuale, la 
inițiativele viitoare, inclusiv cele menționate în scrisoarea de misiune, și la rezultatele acțiunilor Comisiei și ale 
statelor membre de asigurare a respectării legislației pe piața unică a serviciilor și bunurilor?  

Dacă voi fi confirmat în funcția de vicepreședinte executiv, voi depune eforturi pentru a asigura finalizarea unui 
cadru solid, simplu și modern al pieței unice, care să capaciteze atât consumatorii, cât și întreprinderile. Ca parte 
a strategiei privind piața unică, Comisia va prezenta acțiuni concrete de promovare a furnizării transfrontaliere a 
serviciilor și a circulației transfrontaliere a mărfurilor. Îmi voi concentra eforturile atât pe eliminarea barierelor 
existente, cât și pe prevenirea creării unora noi. Deblocarea potențialului pieței unice și valorificarea la scară largă 
a acestuia reprezintă o responsabilitate comună a administrațiilor europene, naționale și regionale. Mă voi angaja 
într-un dialog constructiv cu Parlamentul European și cu Consiliul. În strânsă colaborare cu toate părțile interesate, 
inclusiv cu partenerii sociali și cu reprezentanții industriei de profil, îmi propun să prezint această strategie până 
în luna iunie a anului viitor. 

În paralel cu consolidarea instrumentelor noastre de transparență, intenționez să aprofundez evaluările preventive 
ale noilor reglementări naționale care ar putea avea un impact asupra pieței unice, inclusiv prin examinarea 
necesității unui Act legislativ de prevenire a barierelor pe piața unică. Mobilizarea întregului potențial al acțiunilor 
preventive este posibilă printr-o mai bună implementare a instrumentelor de transparență existente. Eliminarea 
lacunelor din cadrul mecanismelor de notificare existente, sporirea participării părților interesate și impunerea unor 
evaluări mai stricte ale proporționalității pentru noile inițiative de reglementare vor fi esențiale în această privință. 
În cazurile în care prevenirea eșuează, nu voi ezita să lansez proceduri de constatare a neîndeplinirii obligațiilor.  

După cum am explicat în răspunsul meu la întrebarea 11, una dintre primele mele priorități va fi crearea unui 
pașaport specific pentru IMM-uri, pentru a reduce sarcina administrativă și a dispune de timp și resurse 
suplimentare pentru întreprinderi, precum și pentru a facilita prelucrarea și tratarea datelor de către autoritățile 
publice, de exemplu în ceea ce privește cererile de finanțare, conformitatea cu reglementările, sau derogările de la 
cerințe legale, cum ar fi obligațiile de raportare.  

Astfel cum am subliniat în răspunsul meu la întrebarea 6, împreună cu comisarul pentru mediu, reziliență în 
domeniul apei și o economie circulară competitivă, voi lucra la propunerea de Act legislativ privind economia 
circulară, pentru a institui o piață unică funcțională pentru deșeuri și materiale secundare.  

Evaluarea Regulamentului privind standardizarea este planificată a fi finalizată la începutul anului 2025. Pe baza 
dovezilor colectate, voi evalua cu atenție necesitatea unor revizuiri ale reglementărilor și capacitatea sistemului 
actual de a răspunde nevoilor urgente ale UE la nivel de politici și industrie. Sunt necesare rezultate concrete în 
domeniul standardelor tehnice, nu în ultimul rând pentru nevoile legislative care însoțesc transformarea verde și 
digitală într-un peisaj geopolitic în schimbare. Impactul jurisprudenței Curtea de Justiție a Uniunii Europene din 
ultimii opt ani va face și el parte din acest proces de reflecție, alături de nevoile generale de simplificare, care ar 



 – 18 –  

putea necesita o nouă abordare a modului în care colaborăm cu părțile interesate în domeniul standardelor, 
protejând în același timp importantele cunoștințe economice și tehnice dobândite în contextul procesului nostru 
participativ. Standardizarea a reprezentat în trecut unul dintre punctele forte majore ale Europei, iar intenția mea 
este de a ne menține și de a ne dezvolta poziția de organism de standardizare la nivel mondial. 

În ceea ce privește Portalul digital unic, el este una dintre cele mai ambițioase inițiative ale UE în materie de e-
guvernare. Portalul oferă acces la informații fiabile, la proceduri administrative digitale și la servicii de asistență. 
El reduce sarcina administrativă prin facilitarea digitalizării administrației publice în beneficiul cetățenilor și al 
întreprinderilor europene, oferind un punct de acces online cuprinzător celor ce doresc să lucreze, să studieze sau 
să efectueze operațiuni în altă țară din UE. Dacă voi fi confirmat, îl voi consolida în continuare și voi acorda 
prioritate implementării depline a sistemului tehnic „doar o singură dată”, prin sprijinirea integrării a peste 80 000 
de administrații publice din statele membre și prin asigurarea disponibilității tuturor procedurilor administrative 
din sfera de cuprindere a portalului.  

Mă angajez – și voi avea plăcerea – de a deschide și întreține un canal de comunicare directă cu dumneavoastră și 
cu grupurile dumneavoastră de lucru relevante, cu respectarea deplină a Acordului-cadru privind relațiile dintre 
Parlamentul European și Comisia Europeană și în toate etapele procesului decizional. După cum am subliniat în 
răspunsul meu la întrebarea 2, toți membrii echipei mele vor fi, la rândul lor, pe deplin disponibili pe tot parcursul 
mandatului, în cadrul unui flux bidirecțional de informații. Voi ivita raportori, raportori alternativi sau membri 
importanți din domenii specifice la sesiunile de lucru pentru a aborda preocupări și pentru a prelua idei care provin 
direct din activitatea lor parlamentară și din circumscripția lor. 

14. Cum intenționați să vă îndepliniți misiunea atribuită de revizuire a directivelor privind achizițiile publice 
pentru a utiliza potențialul achizițiilor publice în beneficiul pieței unice a UE și al cetățenilor și întreprinderilor 
din UE, printre care și IMM-urile, pentru a spori competitivitatea, inclusiv competitivitatea digitală a UE și pentru 
a asigura o concurență loială și securitatea aprovizionării cu anumite tehnologii, produse și servicii vitale? Care 
considerați că sunt tehnologiile și sectoarele strategice, care necesită astfel o intervenție prin intermediul 
achizițiilor publice? Ce soluții ar trebui aplicate, având în vedere nevoia de a menține condiții de concurență 
echitabile și egalitatea de șanse pentru întreprinderile din UE în cadrul pieței unice? Când considerați că va avea 
loc revizuirea cadrului privind achizițiile publice? Intenționați să îl revizuiți prin regulamente ale UE în locul 
directivelor UE? 

Consider că achizițiile publice joacă un rol esențial în crearea de piețe-lider, și anume cererea de produse 
inovatoare, sustenabile și reziliente. Acquis-ul actual constă în nu mai puțin de șase directive și în dispoziții 
cuprinse în zeci de acte legislative sectoriale. Dacă voi fi confirmat în funcția de vicepreședinte executiv, voi 
proceda la revizuirea directivelor actuale ale UE privind achizițiile publice, conform celor indicate în scrisoarea 
mea de misiune și anunțate de președinta aleasă von der Leyen în orientările sale politice.  

Revizuirea cadrului legislativ va urmări să deblocheze și mai mult potențialul enorm al achizițiilor publice de a 
modela economia europeană, de a crea piețe-lider și de a stimula creșterea economică și reziliența întreprinderilor 
europene, creând astfel locuri de muncă de calitate. Intenționez să propun o modernizare a normelor pentru a 
aborda trei domenii principale: 1) rolul strategic al achizițiilor publice, prin cerințe calitative, în special în ceea ce 
privește sustenabilitatea, aspectele sociale, reziliența și securitatea cibernetică; 2) valoarea adăugată europeană a 
achizițiilor publice pentru cetățenii noștri, prin securitatea aprovizionării în materie de tehnologii, produse și 
servicii strategice, inclusiv în caz de urgență și 3) simplificarea mecanismelor actuale, în special în ceea ce privește 
întreprinderile nou-înființate și inovatorii, dar și autoritățile locale din UE. 

Revizuirea directivelor privind achizițiile publice reprezintă, de asemenea, o oportunitate de a regândi achizițiile 
publice ținând seama de tehnologiile digitale. Acest lucru este valabil nu numai în privința modului în care utilizăm 
aceste tehnologii pentru a simplifica și accelera procesele, ci și în privința modului în care putem accelera 
adoptarea de produse și tehnologii inovatoare. Aș dori să profit de ocazie pentru a atrage atenția asupra Spațiului 
datelor privind achizițiile publice, care, începând din luna septembrie a acestui an, le permite achizitorilor publici 
și întreprinderilor să amelioreze procesul decizional prin valorificarea unor instrumente digitale și de analiză a 
datelor avansate. 

Pentru a putea efectua o astfel de revizuire într-un mod conform cu principiile unei mai bune legiferări, precum și 
cu principiile subsidiarității și proporționalității, vor trebui parcurse două etape principale. În primul rând, 
evaluarea cadrului actual. Dacă voi fi confirmat, mă angajez să efectuez o evaluare aprofundată a actualelor 
directive privind achizițiile publice, în conformitate cu solicitările Consiliului și ale Curții de Conturi Europene. 
O consultare publică aprofundată ne va permite să identificăm aspectele conflictuale, beneficiile și provocările 
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cadrului actual, acestea urmând să alimenteze procesul nostru de reflecție referitor la posibilele aspecte ce necesită 
ameliorări și simplificări. În al doilea rând, va fi efectuată o evaluare a impactului care va lua în considerare orice 
povară financiară sau administrativă ce le-ar reveni cetățenilor, întreprinderilor sau achizitorilor publici.  

În această etapă preliminară, aș dori, de asemenea, ca prioritate, să ascult opiniile dumneavoastră și să mă adresez 
autorităților locale – primii utilizatori ai achizițiilor publice – pentru a include aceste elemente în propunerea 
noastră.  

Pentru a identifica și a prioritiza tehnologiile și sectoarele strategice, în conformitate cu declarația președintei alese, 
potrivit căreia viitorul prosperității noastre trebuie să fie construit în Europa, vom lua în considerare o serie de 
factori: sectoarele și tehnologiile identificate în legislația sectorială existentă, de exemplu Actul legislativ privind 
industria „zero net” și Regulamentul privind proiectarea ecologică pentru produse sustenabile, precum și în 
inițiative viitoare, cum ar fi Pactul pentru o industrie curată și Actul legislativ privind accelerarea decarbonizării 
industriale, dar și criterii precum reziliența lanțurilor de aprovizionare, securitatea fizică și cibernetică a 
infrastructurii critice, securitatea tehnologică și scurgerile de tehnologie, dependențele sau constrângerile 
economice, rata de participare a operatorilor economici din țări terțe la un anumit sector. Aceasta este o parte 
importantă a reflecției privind revizuirea cadrului achizițiilor publice și îi vom acorda o atenție deosebită.  

Noile norme vor fi concepute astfel încât să asigure valoarea adăugată a UE pentru cetățenii noștri, securitatea 
aprovizionării cu anumite tehnologii, produse și servicii strategice și condițiile corespunzătoare pentru ca 
întreprinderile din UE să investească în decarbonizare și să creeze locuri de muncă de calitate. Este deosebit de 
important ca achizitorii publici să se asigure că ofertanții din țări terțe respectă standardele noastre climatice, 
sociale și de mediu, indiferent de regimul juridic aplicabil în țara lor. Rămâne în continuare la fel de important să 
se continue eforturile în direcția unui acces reciproc pentru întreprinderile noastre la piețele de achiziții publice 
din țările terțe.  

Vom evalua impactul unei serii de instrumente posibile pentru a aborda aceste provocări și vom continua să le 
implementăm pe cele recent adoptate, dar și să colaborăm cu achizitorii publici și cu părțile interesate pentru a 
găsi soluții practice suplimentare și ușor de aplicat. În acest scop, este necesar să se prevadă un interval de timp 
adecvat. Vă asigur însă că se va acorda o înaltă prioritate acestor lucrări, astfel încât să putem avansa cât mai rapid 
posibil, fără a compromite calitatea.  

Ca parte a opțiunilor de politică identificate în evaluarea impactului, vom analiza dacă o intervenție de 
reglementare sub forma uneia sau mai multor directive, a unui regulament sau a altor măsuri specifice reprezintă 
cea mai bună modalitate de a aborda obiectivele combinate.  

În fine, dincolo de efortul legislativ, dacă voi fi confirmat în funcția de vicepreședinte executiv, voi promova în 
continuare utilizarea orientărilor, a sprijinului pentru consolidarea capacităților și a sesiunilor de formare adaptate 
atât pentru achizitorii publici, cât și pentru entitățile din sectorul economiei sociale din statele membre ale UE.  

 

 

Întrebări adresate de Comisia pentru comerț internațional 

15. Într-un climat de incertitudine sporită la nivel mondial și de nevoie tot mai mare de a consolida agenda de 
securitate economică a Uniunii și de a ne întări competitivitatea, cum vă veți asigura că securitatea economică, 
comerțul, investițiile și politicile industriale fac parte dintr-o abordare coerentă, care promovează autonomia 
strategică deschisă și reziliența Uniunii? Cum veți concepe și pune în aplicare agenda privind securitatea 
economică și în ce interval de timp? Pe baza schimburilor anterioare dintre Parlament și Comisie cu privire la 
Regulamentul de punere în aplicare (UE) 2023/1441, vă veți asigura că, atunci când primul raport privind 
punerea în aplicare a Regulamentului privind subvențiile străine (RSS) va fi prezentat până la 13 iulie 2026, va fi 
prezentată, de asemenea, o propunere legislativă de modificare a RSS? Având în vedere volumul de cazuri 
semnificativ mai mare decât cel preconizat legat de ofertele notificate în cadrul procedurilor de achiziții publice, 
veți asigura o creștere substanțială a numărului de angajați responsabili cu punerea în aplicare a RSS în cadrul 
Direcției Generale Piață Internă, Industrie, Antreprenoriat și IMM-uri? 
 
Cred cu tărie în necesitatea unei abordări coerente, care să utilizeze politicile noastre în materie de securitate 
economică, comerț, investiții și industrie pentru a urmări interesele strategice ale UE. Trebuie să oferim 
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întreprinderilor noastre spațiul și mediul favorabil de care au nevoie pentru a inova și a se extinde, trebuie să 
protejăm piața unică de concurența neloială, să asigurăm accesul echitabil la materiile prime, să deschidem piețele 
țărilor terțe pentru a crea noi oportunități, precum și să asigurăm aprovizionarea cu factorii de producție de care 
avem nevoie, din surse diverse și la costuri competitive. Competitivitatea industriei noastre europene necesită, 
într-adevăr, o abordare holistică, cu un lanț de aprovizionare securizat, condiții de concurență loială și oportunități 
economice la nivel mondial. 

  
În mandatul anterior au fost luate numeroase inițiative de protejare și sprijinire a întreprinderilor și infrastructurilor 
noastre în perioada imediat următoare unor șocuri externe, de creare a condițiilor structurale pentru 
competitivitatea acestora și pentru reziliența lanțurilor noastre de aprovizionare și de aliniere a politicii noastre cu 
valorile și obiectivele noastre climatice. Aceste întrebări au stat la baza strategiilor noastre din domeniul industrial, 
comercial și al securității economice, care sunt interconectate și trebuie implementate în mod coerent. Sunt 
avocatul unei fermități sporite în protejarea pieței unice împotriva practicilor comerciale neloiale, a politicilor care 
nu se bazează pe piață și care distorsionează comerțul și a scurgerilor de tehnologie.  

 
Coerența și coordonarea între aceste direcții de lucru vor fi asigurate în primul rând la nivelul colegiului, în special 
cu comisarul pentru comerț și securitate economică, având în vedere obiectivele clare pe care le-am stabilit, și 
anume competitivitatea, securitatea și sustenabilitatea. Dacă voi fi confirmat în funcția de vicepreședinte executiv, 
voi colabora cu omologii mei pentru a mă asigura că atât aspectele interne, cât și cele externe sunt pe deplin luate 
în considerare și avute în vedere la dezvoltarea în continuare a politicilor noastre din domeniul industrial, comercial 
și al securității economice. Este vorba despre două fețe ale aceleiași monede. Trebuie să ne asigurăm că vom 
continua să beneficiem de pe urma unui comerț internațional deschis și bazat pe norme, limitând în același timp 
riscurile ca dependențele excesive să fie folosite ca arme. Avem la dispoziție instrumente puternice în acest sens, 
pe care ar trebui să le folosim, cum ar fi instrumentul privind subvențiile străine.  

 
La doi ani de la adoptarea strategiei, politica noastră de securitate economică trebuie implementată și dezvoltată 
în continuare la toate nivelurile, pentru a se asigura faptul că toate politicile relevante – industrială, digitală, de 
cercetare și inovare etc. – sunt mobilizate într-un mod coerent și prin care se consolidează reciproc. Strategia, axată 
pe pilonii „promovare, protejare și creare de parteneriate”, trebuie acum implementată în mod eficient, pe baza 
evaluărilor riscurilor. 

 
Dacă voi fi confirmat, voi colabora cu comisarul pentru comerț și securitate economică pentru a aprofunda 
înțelegerea riscurilor cu care ne confruntăm, prin evaluări coordonate ale riscurilor, prin pregătirea unor măsuri 
specifice și proporționate de atenuare a riscurilor, prin utilizarea instrumentelor de securitate economică de care 
dispunem pentru a aborda aceste riscuri și prin finalizarea cu succes a proceselor în curs pentru a ne consolida 
instrumentele, de exemplu în ceea ce privește examinarea ISD și a investițiilor în străinătate. Vom evalua 
necesitatea elaborării de noi instrumente. De asemenea, voi contribui la promovarea inițiativelor lansate în 
mandatul anterior, cum ar fi întărirea accentului pus pe monitorizarea riscurilor din lanțul de aprovizionare și 
anticiparea perturbărilor, precum și concentrarea pe dependențele strategice existente și potențiale. Ar trebui 
stabilit, împreună cu statele membre, un calendar și un domeniu de aplicare adecvate pentru efectuarea unor 
evaluări suplimentare ale riscurilor în ceea ce privește tehnologiile critice. În fine, voi colabora cu comisarul pentru 
comerț și securitate economică pentru a continua parteneriatele angajate cu țări care împărtășesc aceeași viziune, 
în special cu G7, pentru a consolida reziliența lanțului nostru de aprovizionare prin elaborarea de standarde de 
securitate economică. Pe lângă acordurile de liber schimb, vom dezvolta parteneriate pentru comerț și investiții 
curate cu o puternică dimensiune antreprenorială pentru oportunități de investiții în vederea securizării și 
diversificării aprovizionării cu materii prime critice, energie verde și tehnologii curate.  

 
În ceea ce privește Regulamentul privind subvențiile străine, acesta și-a demonstrat deja eficacitatea și îl vom 
utiliza pe deplin. În paralel, dacă voi fi confirmat în funcția de vicepreședinte executiv, voi efectua o evaluare 
aprofundată a punerii în aplicare a Regulamentului privind subvențiile străine. La revizuirea practicii de punere în 
aplicare și de asigurare a respectării regulamentului, vom lua în considerare, printre alte aspecte, caracterul adecvat 
al nivelului pragurilor de notificare. Raportul privind această evaluare va fi prezentat Parlamentului și Consiliului. 
Pe baza evaluării, dacă acest lucru este necesar pentru a asigura condiții de concurență echitabile pentru toate 
întreprinderile de pe piața internă, Comisia va lua în considerare o posibilă propunere legislativă în acest sens.  

 
Dacă voi fi confirmat, voi colabora cu vicepreședintele executiv pentru o tranziție curată, justă și competitivă 
pentru a realiza ambițiile noastre privind crearea unor condiții de concurență echitabile pentru toate întreprinderile 
care își desfășoară activitatea pe piața unică.  
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Întrebare adresată de Comisia pentru bugete 

16. În orientările sale politice, președinta aleasă solicită instituirea unui Fond pentru competitivitate al UE care 
va investi în tehnologii strategice (de la IA la spațiu, tehnologii curate și biotehnologie) și în proiecte importante 
de interes comun (PIIEC) și, de asemenea, va mobiliza și va reduce riscurile aferente investițiilor private în 
obiectivele noastre comune.  
Domeniul de aplicare al unui astfel de fond va cuprinde o gamă largă de priorități politice existente.  
Ne puteți informa cu privire la motivele care stau la baza acestei abordări și să detaliați viziunea dumneavoastră 
pentru punerea sa în aplicare și modul în care aceasta va stimula dubla tranziție? Ați putea în special detalia 
politicile și programele existente care s-ar încadra într-un astfel de fond, gradul de armonizare la care vor fi 
supuse aceste programe, echilibrul dintre sprijinul rambursabil și cel nerambursabil pe care îl va oferi fondul și 
garanțiile instituite pentru a garanta că Parlamentul este implicat pe picior de egalitate cu Consiliul în procesul 
decizional, în punerea în aplicare a programelor și în monitorizarea punerii în aplicare a fondului? 
 
Europa a fost întotdeauna un continent cunoscut pentru puterea sa inovatoare și pentru industria sa prosperă, 
capabilă să exceleze pe piețele mondiale. Această forță este însă acum pusă la încercare. Astăzi, companiile 
europene își desfășoară activitatea într-o lume turbulentă, caracterizată de o concurență neloială crescută, de prețuri 
mari la energie, de deficite de competențe și de forță de muncă și de un acces dificil la capitalul necesar. Ne aflăm 
în fața unui moment crucial pentru comunitățile europene din domeniul industrial și al cercetării. Este în joc poziția 
noastră de lider tehnologic, capacitatea noastră de a răspunde provocărilor industriale, de a accelera tranziția și de 
a valorifica în mod activ noile oportunități.  
  
În acest context, dacă voi fi confirmat în funcția de vicepreședinte executiv, obiectivul meu este de a crea condiții 
favorabile pentru efectuarea investițiilor necesare în stimularea potențialului de inovare și realizarea cu succes a 
dublei tranziții. După cum s-a subliniat în orientările politice ale președintei alese von der Leyen și în conformitate 
cu ambiția noastră de a deveni o Comisie a investițiilor, Fondul european pentru competitivitate va reprezenta 
capacitatea noastră de investiții, lucrând în sinergie cu alte instrumente și politici.  
 
Competitivitatea Europei – și poziția sa în cursa către o economie curată, digitală și ecologică – va depinde de 
capacitatea sa de a lansa o nouă eră a inventivității și a ingeniozității. Acest lucru necesită plasarea cercetării și a 
inovării, a științei și a tehnologiei în centrul economiei noastre. Pentru a atinge acest obiectiv, instrumentele noastre 
trebuie să fie adecvate scopului urmărit.  
  
Astăzi. cheltuielile UE, inclusiv cele legate de competitivitate, sunt repartizate pe un număr prea mare de programe 
– multe dintre acestea finanțând aceleași obiective, dar cu cerințe diferite și cu dificultăți în ceea ce privește 
combinarea eficace a finanțării.  
  
Cred cu tărie că este necesară o focalizare mai atentă a cheltuielilor UE asupra priorităților noastre. Dacă voi fi 
confirmat, dezvoltarea viitorului Fond european pentru competitivitate va fi una dintre principalele mele priorități, 
în strânsă colaborare cu alți membri ai colegiului, în special cu comisarul pentru buget, luptă antifraudă și 
administrație publică și cu vicepreședintele executiv pentru o tranziție curată, justă și competitivă. Concepția 
viitorului Fond european pentru competitivitate urmează să fie definită pornind de la următoarele principii-cheie:  
  

1. Orientarea strategică. Fondul european pentru competitivitate va investi în bunuri publice europene. 
Tehnologiile strategice vor fi esențiale – de la inteligența artificială la spațiu, tehnologii curate, 
biotehnologie – pentru a se asigura faptul că acestea sunt dezvoltate și fabricate în Europa. Viitorul 
industriei tehnologice curate și de vârf trebuie să fie construit în Europa. Fondul pentru 
competitivitate ar trebui să sprijine cercetarea, inovarea, întreprinderile nou-înființate, întreprinderile 
în curs de extindere, precum și proiectele importante de interes european comun. Politica noastră de 
cercetare și inovare trebuie să fie aliniată cu politica noastră industrială. Și trebuie să investim 
strategic pentru a ne maximiza impactul.  
 

2. Flexibilitate Fondul european pentru competitivitate va investi în domeniile în care acțiunea UE este 
cea mai necesară, utilizând setul de instrumente cel mai flexibil și cu cel mai mare impact. Pe lângă 
aceasta, fondul ar trebui să asigure faptul că utilizăm forța bugetului nostru pentru a mobiliza 
investiții private și a diminua riscurile pe care acestea le implică, cu scopul de a ne atinge obiectivele 
comune. 
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3. Simplitate și viteză. Potențialii solicitanți ar trebui să poată beneficia ușor și rapid de fondurile UE. 
Normele și procedurile de acces la fondurile UE necesită o simplificare masivă. Avem nevoie de mai 
puține programe. Accesul la informații, procesele mai rapide și îmbunătățirile continue realizate pe 
baza feedbackului părților interesate sunt esențiale pentru a oferi un sprijin sporit la nivel operațional 
comunității noastre industriale și de cercetare. 

 
Trebuie să transformăm inovarea europeană în piețe și să facilităm extinderea în Europa. Fondul pentru 
competitivitate va fi instrumentul nostru pentru realizarea acestui obiectiv. El ar trebui să însoțească întreprinderile 
europene de-a lungul întregului proces investițional: de la idee la comercializare, de la cercetare la producție, de 
la laborator la fabrică, astfel încât întreprinderile noastre să beneficieze de sprijinul necesar pentru a se dezvolta și 
a prospera pe piața unică și la nivel mondial.  
 
Fondul va face, de asemenea, parte din finanțarea pe care o acordăm „geopoliticii zilelor noastre”, prin 
consolidarea lanțurilor noastre valorice și prin abordarea dependențelor. 
 
Comisia va dezvolta un nou instrument de coordonare a competitivității, care va opera în conjuncție cu acest nou 
fond. Acest instrument ar trebui să transpună obiectivele de competitivitate de la nivelul UE în politici naționale 
coordonate, asigurând o finanțare publică și privată pentru fiecare prioritate strategică.  
 
În calitate de fost deputat, știu că Parlamentul European este un puternic susținător al unui buget ambițios al UE 
în serviciul priorităților noastre politice. Prin urmare, voi colabora cu Parlamentul pentru dezvoltarea și 
implementarea Fondului european pentru competitivitate, într-un spirit de deschidere, transparență, încredere 
reciprocă și dialog constant, cu schimburi periodice de informații. Puteți conta pe angajamentul meu de a asigura 
implicarea Parlamentului pe picior de egalitate cu Consiliul, în calitate de colegiuitori și de autoritate bugetară. 
 
Întrebare adresată de Comisia pentru ocuparea forței de muncă și afaceri sociale 

17. În calitate de vicepreședinte executiv pentru prosperitate și pentru strategia industrială, veți fi responsabil de 
revizuirea Directivei privind achizițiile publice. Directiva poate juca un rol esențial în promovarea unor standarde 
înalte de muncă. Partenerii sociali de la nivelul UE sunt foarte clari cu privire la necesitatea de a oferi mai multă 
protecție lucrătorilor europeni prin intermediul directivei.  
Cum vă veți asigura că aspectele sociale ale legislației UE privind achizițiile publice sunt consolidate, în special 
în ceea ce privește criteriile sociale de atribuire în contractele publice, având în vedere: limitarea lanțurilor de 
subcontractare și reglementarea rolului intermediarilor de forță de muncă; asigurarea respectării drepturilor 
lucrătorilor și aplicarea contractelor colective de muncă; îmbunătățirea oportunităților de angajare pentru 
persoanele cu dizabilități și pentru lucrătorii care au nevoie de sprijin; asigurarea faptului că furnizorii de servicii 
sociale fără scop lucrativ/din economia socială nu sunt excluși din contractele publice?  

În calitate de european, sunt mândru de înaltele noastre standarde de muncă și mă angajez să le consolidez în 
continuare. Aceste standarde sunt esențiale pentru promovarea unei concurențe solide și pentru evitarea unei 
uniformizări la un nivel inferior a calității locurilor de muncă pe care le creăm. Cred cu tărie că achizițiile publice 
din UE joacă un rol important în promovarea acestor standarde.  

Deja în prezent, directivele din 2014 privind achizițiile publice prevăd obligativitatea respectării obligațiilor de 
drept social și de drept al muncii în executarea contractelor de achiziții publice, inclusiv a celor bazate pe contracte 
colective de muncă. Directivele oferă, de asemenea, instrumente procedurale pentru achizitorii publici pentru a 
garanta acest lucru pe parcursul întregului proces al achizițiilor publice. În plus, normele le permit achizitorilor 
publici să creeze, pentru organizațiile non-profit și întreprinderile din economia socială, precum și pentru 
angajatori, oportunități de a integra lucrătorii defavorizați sau persoanele cu handicap în rândul personalului lor.  

Se poate însă face mai mult. Revizuirea directivelor privind achizițiile publice, astfel cum am explicat în răspunsul 
la întrebarea 14, reprezintă o oportunitate valoroasă pentru o evaluare aprofundată a cadrului legislativ, care ne va 
permite să identificăm noi măsuri posibile în direcția promovării utilizării clauzelor sociale, a consolidării 
responsabilității sociale și a sustenabilității în domeniul achizițiilor publice. Autoritățile locale, care sunt principalii 
utilizatori ai achizițiilor publice și, în același timp, cei mai buni experți în ocuparea forței de muncă la nivel local, 
precum și partenerii sociali, joacă un rol important în acest proces. Dacă voi fi confirmat în funcția de 
vicepreședinte executiv, mă voi asigura că aceștia sunt implicați în mod corespunzător în proces, pentru a putea 
utiliza contribuțiile lor în contextul revizuirii.  
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În plus, dacă voi fi confirmat, voi promova în continuare utilizarea orientărilor, a sprijinului pentru consolidarea 
capacităților și a sesiunilor de formare adaptate atât pentru achizitorii publici, cât și pentru entitățile din sectorul 
economiei sociale din statele membre. Voi sprijini eforturile în curs ale Comisiei de a analiza propria utilizare a 
clauzelor sociale. 

 

Mai mult, am convingerea fermă că alte obiective, cum ar fi simplificarea și reziliența, vor avea, la rândul lor, un 
impact social pozitiv: reziliența va sprijini locurile de muncă din Europa, iar simplificarea va îmbunătăți accesul 
IMM-urilor și al întreprinderilor din economia socială, ceea ce va avea, din nou, un impact pozitiv asupra locurilor 
de muncă locale. În fapt, complexitatea normelor noastre împiedică adesea participarea entităților mici la achizițiile 
publice. Prin simplificare și consolidarea capacităților, doresc ca aceste entități să poată valorifica potențialul pe 
care îl pot oferi achizițiile publice.  

Dacă voi fi confirmat, voi colabora îndeaproape cu vicepreședintele executiv pentru oameni, competențe și 
pregătire în cursul pregătirii revizuirii, pentru a reflecta asupra modalităților de îmbunătățire a normelor, 
promovând dialogul social și standarde înalte de muncă, sporind oportunitățile de angajare pentru persoanele cu 
handicap și contribuind la economia socială și la o societate mai favorabilă incluziunii.  

Va fi necesară o coordonare strânsă, deoarece consider că revizuirea directivelor privind achizițiile publice poate 
produce efectele dorite numai dacă este însoțită de acțiunile relevante din viitoarea Foaie de parcurs privind locuri 
de muncă de calitate și de noul Pact pentru dialogul social european. 

Întrebare adresată de Comisia pentru afaceri juridice 

18. Proprietate intelectuală fără drepturi de autor  

În scrisoarea dumneavoastră de misiune, unul dintre domeniile dumneavoastră de acțiune este de a garanta că 
„politica noastră în domeniul proprietății intelectuale continuă să recompenseze inovarea și creativitatea și să 
intensifice aplicarea normelor actuale”.  
Planul de acțiune al Comisiei din 2020 privind proprietatea intelectuală (PI) a urmărit să permită industriei 
europene creative și inovatoare să rămână un lider mondial și să accelereze tranziția verde și cea digitală ale 
Europei. Acest plan de acțiune privind PI a condus în special la consolidarea protecției PI prin adoptarea 
Regulamentului privind protecția indicațiilor geografice (IG) pentru produsele artizanale și industriale și prin 
revizuirea legislației vechi de 20 de ani privind desenele și modelele industriale, care o adaptează la era digitală. 
Pachetul privind brevetele – în cazul căruia Parlamentul European și-a adoptat poziția în primă lectură și care 
va fi negociat în cursul acestei legislaturi – urmărește să propună noi norme pentru a ajuta întreprinderile, în 
special IMM-urile, să își valorifice la maximum invențiile și creațiile și sprijină competitivitatea și suveranitatea 
tehnologică a UE, în special în ceea ce privește asigurarea faptului că produsele brevetate esențiale pot fi puse la 
dispoziție în perioade de criză. Printre dosarele pachetului privind brevetele, se pare că există dificultăți deosebite 
în cadrul Consiliului (dosarul BES), în pofida tendințelor recente care indică faptul că UE pierde cote de piață în 
comparație cu actorii economici din Asia și SUA. Planul de acțiune privind PI a condus, de asemenea, la 
adoptarea setului de instrumente al UE împotriva contrafacerii, care „urmărește să promoveze colaborarea dintre 
titularii de drepturi, furnizorii de servicii și autoritățile de aplicare a legii, încurajând în același timp cele mai 
bune practici și utilizarea de instrumente și tehnologii moderne”. PI este un factor-cheie al creșterii economice, 
deoarece activele necorporale joacă un rol din ce în ce mai important în cursa inovării la nivel mondial. Cu toate 
acestea, astfel cum s-a subliniat în Raportul Draghi, se pare că întreprinderile din UE, în special IMM-urile, se 
simt descurajate să își protejeze activele de PI, în special din cauza procedurilor complexe, costisitoare și 
îndelungate necesare pentru depunerea cererilor de DPI. Această situație ar împiedica întreprinderile să 
concureze la nivel mondial și să valorifice piața unică. În plus, evoluția tehnologiilor IA sau utilizarea lipsită de 
etică a anumitor tehnologii, cum ar fi utilizarea interfețelor înșelătoare, poate genera noi provocări pentru cadrul 
privind PI, care rămân încă neabordate și care pot avea efecte potențiale asupra inovării, creativității și 
competitivității UE. Aici ne gândim în special la IA generativă și la relațiile sale cu brevetele, dar și cu mărcile 
comerciale, secretele comerciale, precum și cu chestiunea asigurării respectării DPI. În plus, în prezent, Comisia 
efectuează o revizuire periodică a legislației UE privind mărcile comerciale. În ceea ce privește secretele 
comerciale, în special pentru IMM-uri, sunt necesare eforturi suplimentare pentru a promova sensibilizarea și 
combaterea furtului de secrete comerciale în contextul inovării tehnologice globale.  
Având în vedere aceste provocări, ce măsuri ați lua pentru a garanta că toate normele actuale privind PI sunt 
puse în aplicare în mod corespunzător? Veți prezenta noi inițiative, de exemplu în domeniul secretelor comerciale 
sau al mărcilor comerciale, pentru a garanta că cadrul UE este încă adecvat scopului de a recompensa inovarea 
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și creativitatea în era digitală și de a sprijini creșterea și competitivitatea UE pe termen lung, intensificând 
totodată eforturile de facilitare a negocierilor privind propunerile reportate din legislatura anterioară? 

Activele necorporale reprezintă o parte semnificativă a activelor corporative și sunt unul dintre cele mai puternice 
stimulente pentru a investi într-o întreprindere. De exemplu, întreprinderile nou-înființate care utilizează brevetele 
și mărcile au de 10 ori mai multe șanse să obțină finanțare cu capital de risc. Prin urmare, proprietatea intelectuală 
(PI) este un element esențial al competitivității.  

Cu toate acestea, cadrul de reglementare al UE în materie de brevete rămâne fragmentat. Dacă voi fi confirmat, 
primul meu obiectiv va fi acela de a aborda această fragmentare prin promovarea unei adoptări pe scară mai largă 
a sistemului brevetelor unitare, dincolo de cele 18 state membre actuale, pentru a reduce costurile, a spori 
securitatea juridică și a beneficia de competența uniformă a Curții unice în materie de brevete, având ca bază 
continuitatea activității de emitere de brevete unitare a Oficiului European de Brevete.  

În acest sens, voi depune eforturi pentru a implementa Pachetul privind brevetele, bazându-mă pe sprijinul 
Parlamentului European pentru toți cei trei piloni ai pachetului. Doi dintre aceștia ar urma să confere noi 
responsabilități Oficiului UE pentru Proprietate Intelectuală. Intenționez să colaborez îndeaproape cu statele 
membre pentru a finaliza aceste reforme ce abordează cele mai presante provocări cu care se confruntă acquis-ul 
UE în materie de brevete și urmăresc să valorifice și să consolideze sistemul brevetelor unitare.  

Propunerile de regulamente privind certificatele suplimentare de protecție vizează reducerea sarcinii 
administrative și garantarea coerenței pentru industria farmaceutică și agrochimică, în special pentru 
întreprinderile mici și mijlocii, precum și consolidarea sistemului brevetelor unitare. Propunerea de regulament 
privind acordarea de licențe obligatorii, care ajunge în etapa trilogului, va aborda necesitatea Uniunii de a dispune 
de instrumente eficace în materie de PI pentru a reacționa la crizele care afectează lanțurile valorice de pe piața 
unică. Un cadru fiabil și transparent pentru acordarea de licențe privind brevetele esențiale pentru standarde (BES) 
va spori atractivitatea UE ca destinație de investiții pentru licențiatori și licențiați. În acest sens, voi contribui în 
mod activ la activitatea colegiuitorilor, remediind fricțiunile legate de acordarea licențelor de pe piețele critice 
pentru competitivitatea Uniunii, în special având în vedere emergența internetului obiectelor și evoluția 
echilibrului mondial al proprietății asupra BES. În fine, Directiva UE privind biotehnologia, adoptată în urmă cu 
peste două decenii, a stabilit principiile de bază care guvernează brevetarea invențiilor biotehnologice. Pe măsură 
ce apar noi evoluții pe piața biotehnologiei, trebuie să ne asigurăm că protecția PI contribuie în mod optim la 
promovarea sectorului biotehnologiei din UE și este considerată unul dintre elemente cu ocazia pregătirii viitorului 
Act legislativ al UE privind biotehnologia.  

În al doilea rând, dacă voi fi confirmat, mă voi angaja să modernizez în continuare cadrul PI pentru a-l adapta la 
realități emergente ale pieței, cum ar fi inteligența artificială (IA), și la potențialele provocări pe care le pot prezenta 
acestea, acordând totodată prioritate prosperității cetățenilor noștri și obiectivelor industriale ale UE. Acquis-ul 
nostru în domeniul dreptului mărcilor și al desenelor și modelelor industriale a fost modernizat recent pentru a îl 
adapta la era digitală, reducând în același timp sarcina administrativă, iar noile norme privind indicațiile geografice 
pentru produsele artizanale și industriale au profitat de valoarea subexploatată creată de meșteșugarii și 
meșteșugarele noastre. Prin valorificarea know-how-ului tradițional, vom utiliza PI pentru a recunoaște munca 
acestora și pentru a proteja locuri de muncă bine plătite, inclusiv în regiunile mai puțin industrializate. Deși IA 
poate reprezenta o provocare pentru conceptele de bază ale dreptului PI, cum ar fi calitatea de inventator, 
brevetabilitatea, calitatea de autor și distribuția rentei economice, consider că ar trebui să găsim un echilibru între 
promovarea și facilitarea inovării, asigurând în același timp protecția titularilor de drepturi. Privind în perspectivă, 
va trebui să ne asigurăm că sistemul PI al UE permite adoptarea și implementarea soluțiilor IA și a celor bazate pe 
IA, asigurându-ne, în același timp, că există garanții adecvate pentru a preveni abuzurile. Acest lucru este valabil 
în special pentru protecția brevetelor și a secretelor comerciale într-o eră a volumelor mari de date industriale. 

În al treilea rând, legislația privind PI poate stimula investițiile și promova competitivitatea numai dacă este efectiv 
pusă în aplicare. Dacă voi fi confirmat, voi depune eforturi pentru a mă asigura că creatorii și inventatorii din UE 
primesc profituri echitabile de pe urma creațiilor și a inovațiilor lor și că activele necorporale ale IMM-urilor sunt 
protejate, iar accesul lor la finanțare este facilitat. Trebuie să reducem sarcina IMM-urilor în ceea ce privește 
aplicarea și asigurarea respectării propriilor DPI, deoarece PI le poate mobiliza în mod semnificativ capacitatea de 
a obține lichidități și de a-și introduce inovațiile pe piață. Dat fiind că IMM-urile sunt mai susceptibile de a intra 
în dificultate din cauza unor încălcări ale DPI decât întreprinderile mai mari, voi analiza posibilitatea de a le oferi 
IMM-urilor un mecanism solid și personalizat de sprijinire a PI, cum ar fi Fondul pentru IMM-uri. Cu toate acestea, 
în 2019, produsele contrafăcute au reprezentat aproape 6 % din totalul importurilor UE (în valoare de 119 miliarde 
EUR), conducând la pierderea a 670 000 de locuri de muncă și la o pierdere de venituri fiscale în valoare de 15 
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miliarde EUR. Acesta este motivul pentru care asigurarea aplicării legii este un element esențial pentru Comisie. 
În acest scop, voi urmări să pun în aplicare Recomandarea Comisiei privind combaterea contrafacerii, care include 
măsuri și instrumente de combatere a contrafacerii și de întărire a DPI. Unul dintre aceste instrumente este recent 
publicatul Set de instrumente de prevenire a amenințărilor cibernetice, care urmărește să ajute IMM-urile să facă 
față provocărilor generate de furtul online de secrete comerciale și să atenueze consecințele negative ale atacurilor 
cibernetice.  

În fine, protejarea și mobilizarea activelor necorporale necesită o strategie internațională coerentă în materie de PI. 
Dacă voi fi confirmat, intenționez să apăr în mod proactiv interesele Uniunii în foruri internaționale din sfera PI, 
cum ar fi Organizația Mondială a Proprietății Intelectuale. 


